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سازمان امور مالیاتی:

مالیات بیش از نیمی 
از اصناف صفر است

تجارت ایران 
با ۱۵۰ کشور

برگزاری مزایده خودروهای 
سواری در تیرماه
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سرمقاله

تمرکز دولت 
بر مهار تورم باشد

برای مهار تورم نیاز افزایش 
تولید داریم. عرضه کالا باید 
افزایش پیــدا کند. افزایش 
یارانه نقدی نمی تواند راهکار 
درستی باشد. حتی این طرح می تواند به افزایش 
تورم دامن بزند. دولت و مسوولان برای رشد تولید 
باید بستر افزایش سرمایه گذاری داخلی و خارجی 
را فراهم کنند. منابع افزایش یارانه مورد ابهام است.  
اینکه این منابع قرار است از کجا تامین شود جای 
سوال اســت. هیچ منابعی برای افزایش یارانه در 
بودجه دیده نشده است. ممکن است دولت برای 
تامین این منابع به استقراض و فروش اوراق روی 

بیاورد. همین...

  علی قنبری، اقتصاددان 
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معافیت های مالیاتی 
و بیمه ای برای 
دانش بنیان ها

48 هزار فروشگاه  به طرح کالابرگ الکترونیک پیوستند

افزایش یارانه کالابرگ برای سه دهک
صفحه3
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نرخ  بیکاری  در 2۳ استان  تک  رقمی  شد
کاهش   نرخ   بیکاری   به   ۹  درصد

متخصصان یک شــرکت دانش بنیان توانســتند 
بــا تولید رله هــای حفاظتــی بــرای کاربرد در 
شبکه های توزیع برق ۱۰درصد نیاز شرکت های 
برق منطقه ای را رفع کنند. بــه گزارش معاونت 
علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 
جمهــوری، مصطفی اوجی مدیرعامل شــرکت 
دانش بنیان محــور آزمای فارس بــا بیان اینکه 
این مجموعه با هدف طراحــی و تولید تجهیزات 
مهندســی برق و الکترونیک ایجاد شده و گامی 
موثر در راســتای خودکفایی صنعت کشــور در 
زمینه برق برداشــته اســت، گفت: این شرکت 
موفق شده مجموعه ای از سیستم های حفاظتی 
را به صنعت برق معرفی کند و هــم اکنون یکی 
از تولید کنندگان مطرح انواع رله های حفاظتی، 
تست بلاک و سیستم آلارم اســت. وی ادامه داد: 
این شرکت با تلاش محققان خود طی سال های 
متوالی، موفق به تولید رله های حفاظتی پیشرفته 
شبکه برق شده و تاکنون بیش از ۴۰۰۰ دستگاه 
از انواع رله های حفاظتی توســط این شرکت در 
شــبکه برق کشور نصب شده اســت. محصولات 
شرکت توســط آزمایشــگاه صنایع برق و انرژی 
و واحد حفاظت و کنترل شــرکت توانیر ارزیابی 
شده اند و عملکرد آنها مورد تأیید قرار گرفته است. 
مدیرعامل شرکت دانش بنیان محور آزمای فارس 
از اهمیت این محصول در حفاظت شــبکه برق و 
تجهیزات نصب شده در پست های برق فشار قوی 
در زمان اتصالی ها خبر داد و از شــرکت های برق 
منطقه ای، تابلوسازهای برق و سازندگان پست های 
 برقی به عنوان مخاطبین و مشــتریان بالقوه این 
محصول نام برد. اوجی درباره سازوکار عملکردی 
رله های حفاظتی توضیح داد: رله های حفاظت از 

جریان برق ساخت داخل...

اجتماعی

مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل ســازمان غذا و دارو از 
اقدامات این ســازمان به  منظور تسهیل تهیه داروهای 
تک نســخه ای خبر داد و در عین حــال تاکید کرد که 
پزشکان جهت جلوگیری از تحمیل مشکلات تامین و 
هزینه های سنگین به بیماران، داروهای فهرست رسمی 
کشــور را تجویز کنند. محمد پیکان پــور در این رابطه 
اظهار کرد: در گذشــته بیماران برای تهیه داروی تک 
نسخه ای باید به ســازمان غذاودارو مراجعه می کردند، 
اما خوشبختانه به تازگی با راه اندازی سامانه تیکتینگ به 
آدرس khedmat.fda.gov.ir این خدمات در بستر 
الکترونیک به بیماران ارائه می شود. وی افزود: بیماران 
برای دریافت داروهای تک نســخه ای خود می توانند با 
مراجعه به سامانه تیکتینگ، ثبت نام کرده و با بارگذاری 

مدارک پزشکی خود و دریافت تاییدیه، به داروخانه معرفی 
شده مراجعه و داروی خود را دریافت کنند. مدیرکل داروی 
سازمان غذا و دارو با اشاره به مشکلات بیماران در تهیه 
داروهای تک نسخه ای و زمان تحویل دارو نیز، اظهار کرد: 
لیستی از مصرف یکساله داروهای تک نسخه ای تهیه و با 
قیمت بسیار مناسب تر در فراخوان، در دستور تامین قرار 
گرفت که امیدواریم از این پس مشکلات بیماران در این 
حوزه نیز حل شود. وی تاکید کرد: باید توجه داشت که 
داروهای تک نسخه ای هم از لحاظ تحمیل هزینه های 
سنگین و هم تامین برای بیمار مشکلات فراوانی را ایجاد 
می کند که پزشــکان باید برای جلوگیری از ایجاد این 
مسائل، حسب قوانین بالادستی، داروهای فهرست رسمی 

کشور را برای درمان بیماران تجویز کنند.

کمدی »فسیل« با فروش جدید موفق شد از گیشه 
۱۵۰ میلیارد تومانی گذشته و تعداد مخاطبان خود 
را از کمدی »مطرب« عبور دهد. با فروش بیش از 
۲ میلیارد و ۵۰۰ میلیونی شب گذشته فسیل، این 
کمدی موفق شد تا گیشه خود را از ۱۵۰ میلیارد 
تومان بگذراند و علاوه بر رسیدن به این قله، تعداد 

مخاطبان خود را از تماشاگران مطرب عبور دهد.
تعداد مخاطبان فســیل درحالی از مرز ۳ میلیون 
و ۳۵۳ هزار نفر فراتر رفته که این فیلم توانســت 
با فروش شب گذشــته، تعداد تماشاگران خود را 
از ۳ میلیون و ۳۰۰ هــزار نفر مطرب عبور دهد. با 
این آمار، فسیل تنها یک قدم تا رسیدن به عنوان 
پرمخاطب ترین فیلم یک دهه اخیر سینمای ایران 
فاصله دارد. این گام البته برای فسیل، کمی بلند 
است چرا که این فیلم باید در فاصله ۵۰ روز دیگری 
که به روی پرده است، رکورد ۴ میلیون و ۲۵۰ هزار 

نفری هزارپا را پشت سر بگذارد.
فسیل برای رسیدن به این قله، به حدود ۹۰۰ هزار 
مخاطب نیاز دارد که اگر ایــن تعداد مخاطب در 
فاصله ۵۰ روز آینده محقق شود، با در نظر گرفتن 
فیمت بلیت، این فیلم علاوه بر اینکه رکورد هزارپا 
را خواهد شکســت بلکه می تواند گیشه خود را به 
۲۰۰ میلیارد تومان برساند که می تواند رکوردهای 

جذابی را برای این کمدی موزیکال به همراه داشته 
باشد.

فســیل تا امروز، ۵۵ هزار و ۸۰۰ ســانس نمایش 
داشته است و همچنان با فاصله، از دیگر فیلم های 
روی پرده بهتر می فروشد. شهر هرت با بازی پژمان 
جمشیدی، شاید مهم ترین رقیب این فیلم باشد که 
از روز ۱۷ خرداد به روی پرده خواهد رفت و احتمالا 
فروش این فیلم را تحت الشــعاع خود قرار خواهد 
داد. جالب آن که شهر هرت را نیز کریم امینی که 
هم اکنون فسیل را در مقام کارگردان به روی پرده 

دارد، ساخته است.
با این حال، فرصت ۵۰ روزه برای فسیل، زمان بسیار 
خوبی است که بتواند مخاطبان خود را تا رسیدن 
به یک رکوردشکنی تاریخی، افزایش دهد. بر روی 
کاغذ، این افتخارآفرینی، کاملا قابل دسترس است 
چرا که اولا ۵۰ روز آینــده، یک زمان طلایی برای 
سینماها است که به واسطه در پیش داشتن اعیاد و 
البته فصل تابستان و تعطیلی مدارس و دانشگاه ها، 
سینماها همواره با افزایش مخاطب مواجه بوده اند و 
ثانیا، فسیل برای رسیدن به گیشه ۲۰۰ میلیاردی، 
به متوسط روزانه ۱۸ هزار مخاطب نیاز دارد که این 
آمار، نشان می دهد باید منتظر افتخارآفرینی های 

بیشتری از این کمدی باشیم.

رئیس اتحادیه صادرکنندگان صنعت چاپ گفت: سهم 
۵ درصدی ایران از بازار محصولات چاپی خاورمیانه 
قابل افزایش است و نمایشگاه آینده صنعت چاپ ایران با 
این هدف به برند سازی چاپ ایران در منطقه می پردازد. 
بابک عابدین، رئیس اتحادیه صادرگنندگان صنعت 
چاپ،  با اشاره به شــرایط صنعت چاپ گفت:  مسلم 
است شرایط اقتصادی کشور در سال ۱۴۰۱ به گونه ای 
بود که نه تنها صنعت چاپ بلکه صنایع دیگر وابسته به 
صنعت چاپ هم در یک تلاطم و بی ثباتی اقتصادی 
قرار گرفتند، فشار اقتصادی که در شرایط تحریم به 
وجود آمده تاثیر قابل توجهی در صنعت چاپ گذاشته 
و موجب نابسامانی و بی ثباتی در قیمت ها شده است. 
در نتیجه سرمایه گذاری برای تولید و فعالیت مولد در 

صنعت چاپ کاهش پیدا کرد.
وی ادامه داد:  در چنین شرایطی وقتی برای کالایی در 
زنجیره تامین، تعریف  قیمت می کنید و بعد در سیستم 
تولید هم هزینه  قیمتی تعریف می کنید، با نوسان قیمت 
روزانه،  نمی توان به تامین  مواد اولیه دوباره برای تولید 
اقدام کرد. ادامه دار شدن این روند،  موجب از بین رفت 
سرمایه  در گردش می شود و خواه ناخواه موجب کندی 
و ایجاد مشکل در زمینه نوسازی تجهیزات می شود. 
عابدین تصریح کرد:  در همین راستا در سال گذشته 
با کاهش ۲۰ درصدی سفارشات چاپی روبرو بودیم. در 
زمینه سفارشات خارجی نیز مشکلاتی وجود دارد که 

لازم است به رفع آن ها بیاندیشیم. در نمایشگاه آینده 
صنعت چاپ  اتفاقات خوبی در زمینه برقراری ارتباط 
با خریداران رخ داد ، با توجه به اینکه عمده خریداران 
خارجی با نرخ ریالی کار می کنند، برایشان مقرون به 
صرفه است که سفارشات خود را به فعالان بازار ایران 
بدهند ، از سوی دیگر با توجه به اینکه ما مراودات بانکی 
نیز نداریم،  به نظر می رســد فعلا از همین مسیر باید 
فعالیت کرد. به گفته عابدین،  صادرات صنعت چاپ 
ایران امروز بیشــتر صادرات رسمی است،   بیشترین 
حجم آن نیز در زمینه مواد پلیمری اســت که ما در 
ایران مزیت نسبی تولید آن را داریم. ما مزیت صادراتی 
لفاف های انعطاف پذیر با ارزش افزوده چاپ و بســته 
بندی را داریم که بیشــترین صادرات ما در کشور در 
این زمینه اســت و به کشــورهای عراق،  افغانستان، 
ترکمنســتان، آذربایجان، ارمنستان، تاجیکستان و 
قزاقستان صادر می شود.با این حال ما تنها ۵ درصد از 
بازار خاورمیانه را در دست داریم در حالیکه ترکیه ۵۰ 
درصد این بازار را دارد. وی با اشاره به واردات محصولات 
چاپی نیز گفت: واردات ما از نظر کالای چاپی کاهش 
داشته است،  توان تولید این کالاها و تبدیل مواد اولیه و 
واسطه ای به محصول تمام شده در ایران طی ۱۰ سال 
گذشته افزایش بسیاری داشته است، در بخش تولید 
لیبل ها خطوط تولیدی لیبل که وارد کشور شد، بازار 

جدیدی برای تامین مواد اولیه ایجاد کردند.

رئیسی گفت: برخی کشور های غربی به دنبال ایجاد 
تفرقه و اختلاف میان کشور های عضو اوپک هستند 
که در مقابل اعضای اوپک بایــد مانع تحقق این امر 
شوند. آیت الله  سید ابراهیم رئیســی ظهر در دیدار 
»هیثم الغیص« دبیرکل سازمان اوپک، تعامل سازنده 
اعضای این سازمان با یکدیگر را عاملی مهم در موفقیت 
عملکرد این ســازمان بین المللی دانســت و افزود: 
جمهوری اسلامی ایران همواره همکاری سازنده ای 
با این سازمان داشته و بنای ما تداوم و ارتقای سطح و 

تقویت این همکاری است.

 رئیسی فلسفه تشکیل ســازمان اوپک را حمایت از 
حقوق تولیدکنندگان نفت و ممانعت از تبعیض علیه 
آنان عنوان کرد و اظهار داشت: امیدوارم سازمان اوپک 
در دوره جدید فعالیت بتواند التهابات را مهار و آرامش 
را بر بازار نفت حاکم کند. آیت الله رئیسی تصریح کرد: 
برخی کشور های غربی به دنبال ایجاد تفرقه و اختلاف 
در میان کشور های عضو اوپک هستند تا از این طریق 
منافع خود را تامین کنند که در مقابل این اقدامات، 
اعضای اوپک باید با تقویت انسجام میان خود مانع 

تحقق این اهداف شوند.

معاون اول رئیس جمهور دیپلماسی فعال و توسعه 
روابط اقتصادی با کشــورهای جهان را نقطه قوت 
دولت سیزدهم خواند و گفت: ارتقا روابط اقتصادی 
پشتوانه روابط سیاسی ما با دنیاستم. محمد مخبر در 
گردهمایی که در وزارت امور خارجه و با حضور سفرا، 
روسای نمایندگی ها و جمعی از مسئولان و نمایندگان 
مجلس شورای اســلامی برگزار شد، افزود: در بستر 
سیاست خارجی دولت سیزدهم، فضای همکاری و 
تعامل ایران با کشورها کاملًا متفاوت و متحول شده 
اســت که می توان با قدرت بر سر منافع ملی کشور 
با سایر کشــورها مذاکره و چانه زنی کرد و به همین 
منظور باید سفرای ایران از استعدادها و ظرفیت های 
داخلی کشور در حوزه های مختلف کاملاً آگاه باشند تا 
بتوانند در کشورهای محل ماموریت خود برای بخش 
خصوصی و طرف خارجــی جذابیت و علاقه مندی 

اقتصادی ایجاد کنند.
معاون اول رییس جمهور همچنین بر ضرورت ایجاد 
بسترها، امکانات و ملزومات مورد نیاز سفارتخانه های 
ایران در کشورهای خارجی برای پیگیری سیاست ها و 
دیپلماسی اقتصادی دولت مردمی تاکید کرد و گفت: 
باید با ایجاد هماهنگی و همکاری بین دستگاه های 
مختلف اداری و اجرایی کشــور مسیر برای ارزآوری 
و فرصت سازی اقتصادی روســای نمایندگی های 

جمهوری اسلامی در سایر کشورها هموار شود.
وی با اشاره به اینکه اولویت مباحث اقتصادی، رویکرد 
سیاست خارجی دولت سیزدهم است، تصریح کرد: 
در گذشته سفارتخانه های کشور بیشتر نقش سیاسی 
خود را ایفا می کردند و به نقش اقتصادی سفارت ها 
کمتر توجه شده اما اکنون سفارتخانه ها و سفرای ایران 
ابزار اصلی و مهم در راستای جهش اساسی اقتصادی 
کشور هستند. مخبر خاطر نشان کرد: از سفارت های 
ایران انتظار می رود تا تفاهمات و توافقات سفرهای 
خارجی رییس جمهور و همچنین مقامات کشورهای 
دیگر به ایران را با قوت پیگیری کنند تا مانعی بر سر 

اجرای این تفاهمات باقی نماند.
معاون اول رییس جمهور همچنین با اشاره به تغییرات 
جدی و جدید در عرصه بین الملل و معادلات سیاسی 

بین کشــورها در دو سال گذشــته خاطر نشان کرد: 
هژمونی و نفوذ اقتصادی دلار و سیاست های خارجی 
آمریکا نسبت به گذشته افول قابل توجهی داشته است 
و این کشور دیگر نمی تواند همانند گذشته و به واسطه 
حاکمیت دلار، مسائل و مشــکلات اقتصادی خود را 
با کمترین هزینه حل و فصل کند و بار مسائل خود را 
بر دوش دیگر کشورها بیندازد. وی همچنین اهمیت 
دلار زدایی از سیستم اقتصادی کشورها را خاطر نشان 
ساخت و گفت: استقبال از ایده جمهوری اسلامی ایران 
برای دلارزدایی در اتحادیه پایاپای آســیایی که هفته 
گذشته با حضور مســئولان بانک مرکزی کشورهای 
عضو در تهران برگزار شد، نشان می دهد که در وضعیت 
جدید کنونی باید در دیپلماسی و ماموریت های سیاست 

خارجی کشور نیز تفاوت های اساسی ایجاد شود.
مخبر در ادامه به دســتاوردها و موفقیت های دولت 
در مدیریت کشور اشــاره کرد و پیشرفت چشمگیر 
در توسعه اقتصاد دریا، تعریف و آغاز عملیات اجرایی 
شش خط انتقال آب از خلیج فارس به مناطق مرکزی، 
طراحی ۳۰ شهر ساحلی مولد کشاورزی، مسکونی و 
پایین دستی پتروشیمی، ساخت پالایشگاه ۳۰۰ هزار 
بشکه ای و ۸ پالایشگاه متوسط و کوچک با ظرفیت 
۱۵ میلیون تن تولید پتروشیمی را از جمله اقدامات و 

دستاوردهای دولت در طی ۲۱ ماه گذشته برشمرد.
وی افزود: بحث ترانزیت مزیت مهم کشور است که 
اگر خط ریلی رشت آســتارا و کریدور شمال جنوب 
در دو سال گذشته آغاز نمی شد قطعاً سایر کشورها 
خط های جایگزین معرفی می کردند و در حال حاضر 
به مرحله ای رســیده ایم که کشورهای منطقه برای 
شرکت در کنسرسیوم خط مستقیم شمال جنوب 
که ظرفیت جابجایی ۲۰۰ میلیون تــن بار را دارد با 
جمهوری اســلامی ایران مذاکرات فشرده ای انجام 
می دهند. مخبر اظهار داشــت: در کریدور شرق به 
غرب نیز تکمیل خط آهن زاهدان چابهار و خرمشهر 
بصره برای اتصال به کریدورهای مهم ریلی همسایگان 
شرقی و غربی آغاز شده که با تکمیل ۲۰ کیلومتر خط 
ریلی خرمشهر به بصره به کشورهای حوزه مدیترانه 

متصل می شویم.

مدیرکل اداره منابع طبیعی استان تهران ضمن اشاره 
به احداث ۲۱ بوستان روستایی در تهران تا پایان سال 
جاری، درباره وضعیت پارک های آبخیز گفت: هنوز 
پارک آبخیزی راه اندازی نکرده ایم چراکه این اقدام 

باید حتما با همکاری شهرداری ها انجام شود.
استان تهران از جمله استان هایی است که با آلودگی 
هوا، کم بارشی و کمبود آبی، کمبود فضای سبز، تصرف 
زمین های ملی و ســیل هنگام بارندگی های شدید 
دست و پنجه نرم می کند بنابراین اقداماتی همچون 
برای کاهش مشکلات زیست محیطی آن اقدئاماتی 
مانند رفع تصرف  اراضی ملی و ایجاد پارک های آبخیز 
و بوستان های روستایی در دستور کار قرار گرفته است.

بهمن سال ۱۳۹۹ بود که علینقی حیدریان - مدیرکل 
سابق منابع طبیعی و آبخیزداری استان تهران - به 
اهمیت احداث بوستان های روستایی جهت افزایش 
سرانه فضای ســبزتاکید کرد و گفته بود که تا پایان 
دوره شش ماهه اول سال، ۵۶نقطه درخواستی برای 
احداث بوستان های روستایی شناسایی شده است و 

تعیین تکلیف خواهد شد.
فروردین ماه ۱۴۰۰ نیز ابوالقاسم حسین پور - مدیرکل 
سابق دفتر کنترل سیلاب و آبخوان داری سازمان مراتع 
و آبخیزداری - گفته بــود که احداث پارک آبخیز در 
برخی حوضه های آبخیز مشرف به تهران ازجمله کن 
در دستور کار قرار گرفته است. سال گذشته نیز رضا 
بیانی - مدیر کل منابع طبیعی استان تهران - اظهار 
کرده بود احداث پارک آبخیز در »وردیج« و» دلیچای« 
در دستور کار قرار دارد. رضا بیانی درباره بوستان های 
روستایی در تهران اظهارکرد:برای ایجاد بوستان های 
روستایی در ابتدا همچون بوستان های شهری طرحی 
نوشته می شود که جنگلکاری، درختکاری و فضای 
ســبز دارد و در کنار آن می توان در حد ظرفیت آن 

روستا بحث های گردشگری نیز دنبال شود. 
وی افزود: ما اگــر بتوانیم در همین بوســتان های 
روستایی تولید نهال داشــته باشیم در حالی که ۲۶ 
هزار روســتا در ایران وجود دارد، اتفاق بسیار خوبی 

برای سرانه فضای سبز ایران می افتد. مدیرکل اداره 
منابع طبیعی و آبخیزداری ایتــان تهران با تاکید بر 
اینکه بوستان های روستایی در راستای افزایش سرانه 
فضای سبز ایجاد می شود، گفت: طبق قانون افزایش 
بهره وری باید سرانه فضای ســبز را از ۱۶۰۰ متر به 
۲۰۰۰ متر برسانیم بنابراین طرح جنگل های روستایی 
می تواند کمک کند که سرانه جنگل های خود را به حد 

استاندارد این قانون برسانیم.
بیانی ادامه داد: حدود ۲۱ بوستان روستایی در کمیته 
ســاماندهی اداره کل منابع طبیعی استان تهران به 
تایید رسیده است که شش مورد در حال ایجاد است 
و تا پایان ســال نیز همراه با درخواست شهرستان ها 
و همکاری بین شوراهای روستاهای مشخص شده،  

۱۵مورد دیگر نیز به مرحله اجرا خواهد رسید.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا محدودیتی برای 
ایجاد بوستان روستایی وجود دارد یا خیر؟ اظهار کرد: 
برای ایجاد بوستان های روستایی هیچ محدودیتی 
وجود ندارد اما تنها در صورتی به ســرانجام می رسد 
که اطراف آن ها زمین های ملی وجود داشــته باشد 
و طرح ها مطابق با نظر کمیته فنــی اداره کل منابع 
طبیعی استان تهران باشــد تا تصویب شود. یکی از 
ویژگی های بسیار مهم این طرح انتخاب گونه هایی 
گیاهی کم  آب  و دو منظوره همچــون توت، انجیر، 
سنجد، داغداغان و زبان گنجشک است که هم تولید 

داشته و هم کم آب بر باشند.
مدیرکل اداره منابع طبیعی اســتان تهــران درباره 
پارک های آبخیز در استان تهران اظهار کرد: پارک های 
آبخیز دره هایی هستند که می توانیم در آن ها بندهای 
آبخیز نصب کنیم و در حاشیه آن شیب آن درخت کاری 
انجام دهیم. وی به ذکر مثالی از پارک های آبخیز کشور 
پرداخت و گفت: از جمله این دره هــا می توان به دره 
گردویی در استان مرکزی اشاره کرد که حدود ۱۸ بند 
در آن نصب شده و در تمام آن دره درخت گردو کاشته 
شده است. در هر منطقه گونه کاشته شده می تواند گونه  

مناسب همان منطقه باشد. 

بنای ایران تداوم و تقویت همکاری سازنده با اوپک استتسهیل تامین داروهای گرانِ تک نسخه ای 

ارتقا روابط اقتصادی پشتوانه روابط سیاسی ما با دنیاست

احداث ۲۱ بوستان روستایی در تهران 

سياسیفرهنگی 

فسیل ۱۵۰ میلیاردی شد

سهم ۵ درصدی چاپ ایران از بازار خاورمیانه 



اقتصاد2
ایران

افزایش صادرات ایران به روسیه
بر اساس آمارهای رسمی منتشــر شده صادرات 
ایران به روسیه در ســال گذشته حدود ۳۰ درصد 
رشد را نسبت به ســال ۱۴۰۰ تجربه کرده است و 
در این میان محصولات کشاورزی حضور پررنگی 
در فهرست خرید روس ها از کشورمان قرار دارد. بر 
اساس آمارهای رسمی منتشر شده از سوی گمرک، 
در ۱۲ ماهه سال گذشــته بیش از یک میلیون و 
۴۱۹ هزار تن انواع محصولات و کالاهای مختلف به 
ارزشی بالغ بر ۷۴۳ میلیون و ۸۸۲ هزار دلار از ایران 
به روسیه صادر شده و این کشور را با یک پله صعود به 
دهمین مشتری کالاهای ایرانی تبدیل کرده است. 
نگاهی به آمار های صادرات ایران به روسیه در سال 
گذشته و مقایسه آن با ســال ۱۴۰۰ نشان دهنده 
رشد ۲۵ درصدی از نظر وزنی، افزایش ۵۷ درصدی 
از نظر ارزش ریالی و رشد ۲۹ درصدی از نظر ارزش 
دلاری اســت. در این میان محصولات کشاورزی 
جایگاه ویژه ای در صادرات به روسیه در سال گذشته 
دارد چرا که در فهرست ده تایی های خرید روس ها از 
ایران شش محصول شامل میگو، کیوی، پسته، فلفل، 
هندوانه و تیزابی بی دانه )انگور خشک کرده( دیده 
می شود. البته رتبه نخست خرید روسیه از ایران به 
»سایر اجزاء و قطعات توربوجت ها یا توربوپراپلرها 
غیر از پره هــای ثابت و متحــرک توربین گازی« 
اختصاص دارد که بابت آن بیش از ۶۸ میلیون دلار 
هزینه کرده اند و ۹.۲۱ درصد )از نظر ارزش دلاری( 
را در جدول خریدشــان، به این نوع کالا اختصاص 
داده اند. پس از آن ســایر انواع میگو با بیش از ۵۷ 
میلیون دلار، کیوی با بیش از ۵۱ میلیون دلار، انواع 
پسته با پوست تازه یا خشک با بیش از ۴۴ میلیون 
دلار و فلفل فرنگی با بیش از ۳۴ میلیون دلار در رتبه 

دوم تا پنجم صادرات به روسیه قرار دارد.

سرپرست وزارت صم خبر داد:
دستیابی به صادرات ۷۵ میلیارد 

دلاری در افق ۱۴۰۴ 
سرپرســت وزارت صنعت، معــدن و تجارت در 
گردهمایی روســای نمایندگی های جمهوری 
اســلامی ایران اعلام کرد: برنامــه صادراتی این 
وزارتخانه برای افق ســال ۱۴۰۴ رسیدن به رقم 
۷۵ میلیارد دلار اســت. »سیدمهدی نیازی« در 
گردهمایی روســای نمایندگی های جمهوری 
اسلامی ایران در محل وزارت کشور اظهار داشت: 
با بهره مندی از ظرفیت های موجود نمایندگی های 
جمهوری اسلامی ایران، می توان اتفاقات خوبی 
را در حوزه توســعه روابط اقتصــادی و تجاری با 
کشورهای دنیا رقم زد. وی گفت: سیاست راهبردی 
جمهوری اسلامی ایران در دولت فعلی، تاکید بر 
برون گرایی براساس سیاســت های کلی ابلاغی 
رهبر ممعظم انقلاب به ویژه سیاست های اقتصاد 
مقاومتی و تاکیدات ریییس جمهوری است. این 
مقام مسوول با بیان اینکه برنامه صادرات غیرنفتی 
برای افق سال ۱۴۰۴ عدد ۷۵ میلیارد دلار است، 
افزود: صادرات  ما می تواند بالاتــر از این اهداف 
باشــد، زیرا ظرفیت های موجود در کشور قابل 
توسعه است. سرپرست وزارت صمت اضافه کرد: 
باید در حــوزه واردات هم مبتنی بر ظرفیت های 
کشورهای هدف و مزیت های جمهوری اسلامی 
ایران، ظرفیت سازی شود تا در نهایت به افزایش 
ارزش و حجــم روابط تجاری اعــم از صادرات و 
واردات در افق ۱۴۰۴ منجر شــود. وی با تاکید بر 
اینکه این وزارتخانه در حوزه توسعه روابط، دنبال 
توسعه روابط تجاری است، خاطرنشان کرد: در این 
برنامه، باید مزیت ایران و کشورها مورد ارزیابی قرار 
گرفته و رفتار تجاری ما با آن تنظیم، برنامه ریزی 
و عملیاتی شود. نیازی با اشــاره به اینکه در نقشه 
راه وزارت صمت، همکاری با حدود ۵۰ کشــور در 
اولویت  قرار گرفته و پیش نویس آن تهیه شــده، 
ادامه داد: از سفرا و روسای نمایندگی های ایران در 
خارج از کشور می خواهیم در یک برنامه دو ماهه و 
با همکاری وزارت صمت، نقشه راه تجارت ایران با 
کشورهای هدف را نهایی کنیم تا حلقه های مفقوده، 
زیرساخت های مورد نیاز و دستورکار و فعالیت های 
دستگاه های اجرایی با این کشورها مشخص شده و 
همه ظرفیت های داخل کشــور و سفارت خانه ها 
برای عملیاتی شدن این دستورکار و فعالیت های 
تعیین شده بکارگیری شود. نیازی با بیان اینکه نگاه 
ما در سرمایه گذاری و تولید باید نگاه تولید صادراتی 
باشد، یادآور شد: با توجه به ظرفیت های عظیم ایجاد 
شده در کشــور، مرزهای جمهوری اسلامی ایران 
برای بنگاه های تولیدی کوچک شده و این بنگاه ها 
باید در خارج از مرزهای ایران فعالیت کنند. بسیاری 
از بنگاه ها باید سرمایه گذاری صادراتی داشته باشند 
و برای بنگاه های توانمند دیگر باید با نگاه راهبردی 
توســعه زنجیره ها، اعم از زنجیره های منطقه ای و 
بین المللی، زمینه ارتقا فراهم شده تا در این زنجیره ها 

فعالیت کنند.

اخبار

وزیر اقتصــاد گفت: ۳۵۶ 
طــرح ســرمایه گذاری 
خارجی به ارزش ۶ میلیارد 
و ۵۱ میلیون دلار مجموع 
سرمایه گذاری خارجی از 
ابتدای فعالیت دولت تا فروردین ۱۴۰۲ بوده است.

به گزارش تسنیم، احسان خاندوزی در گردهمایی 
روسای نمایندگی های جمهوری اسلامی ایران در 
خارج از کشور که باحضور معاون اول رئیس جمهور، 
وزیر امورخارجه و رئیس کل بانک مرکزی برگزار 
شــد، اظهار کرد: همانطور که رهبر معظم انقلاب 
همه را توجه دادند که در کار تغییر نسبت به نظم 
پیشین هستیم، لازمه این نگاه و بصیرت نسبت به 
شرایط بین الملل این است که در دو زمینه، راهبرد 

و ترتیبات اجرایی خود را مهیا کنیم.
وزیر اقتصــاد افزود: به نظر می رســد در جانمایی 
جدید در نظم جدید همچنــان راهبرد دقیق که 
مبتنی بر تقســیم کار نهادی و بین المللی باشــد 
روی میز سیاستگذار نداریم. وی گفت: در ترتیبات 
اجرایی نیز مرکب و بستر پیشبرد راهبرد، مرکبی 
نیست که ما را با ســرعتی که در عصر جدید وجود 
دارد ما را به اهداف برســاند.خاندوزی خاطرنشان 
کرد: در بخــش راهبــرد در وزارت اقتصاد تلاش 
کردیم، راهبرد حوزه تخصصــی خود را در یک جا 

مدون کنیم.
وزیر اقتصاد ادامه داد: برنامه جامع مقابله با تحریم 

ها را تدوین و در اختیار رئیس جمهور قرار دادیم و 
موافقت شــده تا پس از اینکه نظر دو، سه دستگاه 
مرتبط با این سند اخذ شود در جلسه سران سه قوه 
مطرح و مورد تایید نهایی قرار گیرد. وی تصریح کرد: 
بروکراســی اداری و ترتیبات اجرایی به قدر کافی 
انعطاف پذیر نیستند و تحرک لازم را برای محقق 

کردن اهداف ندارند.
خاندوزی با بیان اینکه در حوزه تخصصی، تمرکز 
ما بر ســرمایه گذاری خارجی اســت که نسبت به 
دوره مشابه گذشته دســتاوردها و خروجی های 

قابل دفاعی داشته باشیم، اظهار کرد: حجم سرمایه 
گذاری های جذب شده به طور مشخص پروژه ایران 
و سوریه، ایران و روسیه در بخش انرژی و سایر بخش 
ها در زمینه محقق شــدن تحرک بیشتری داشته 
است؛ همچنین مکانیسم جدید تامین مالی با چین 

و معرفی پروژه های اولویت دار شروع شده است.
وی گفت: در موضوع مدل جدید ســرمایه گذاری 
هایی که دانش فنی جمهوری اسلامی ایران بتواند 
به عنوان سرمایه ثبت و ارزش گذاری کند بحث های 
خوبی صورت گرفته است. خاندوزی بیان کرد: علی 

رغم اینکه در حوزه سرمایه گذاری خارجی سخت 
گیرانه عمل شــد و ۴۵ طرح را ابطال کردیم، ۳۵۶ 
طرح سرمایه گذاری خارجی به ارزش ۶ میلیارد و 
۵۱ میلیون دلار مجموع سرمایه گذاری خارجی از 

ابتدای فعالیت دولت تا فروردین ۱۴۰۲ داشتیم.
وزیر اقتصاد با اشــاره به پیگیری و پیچیدگی های 
سخت پروژه ها در داخل کشور افزود: همانطور که 
در وزارت اقتصاد تمرکز بر تســهیل محیط کسب 
و کار داشــتیم و تســهیل مقررات و مجوزها برای 
داخل کشــور را انجام دادیم؛ در حوزه خارجی هم 
تلاش داریم فرایند آســان تری را پیگیری کنیم 
اما متاســفانه در این زمینه با دستگاه های داخلی 

اصطکاک وجود دارد.
وی اظهــار کرد: تهاتر ســرمایه ســرمایه گذاران 
خارجی را پیشــنهاد دادیم، مدت زمان اقامت را از 
سه سال به ۵ سال برای ســرمایه گذاران افزایش 
دادیم، امکان سرمایه گذاری در بورس برای اتباع 
خارجی را که تاکنون فراهم نبود در این دوره ایجاد 
کردیم همچنین ســرمایه گذاری در شرکت های 

ایرانی هم اضافه شده است.
خاندوزی بیان کرد: مذاکرات با بانک مرکزی صورت 
گرفته تا نرخ ارز برای سرمایه گذاران جذابیت لازم 
را داشته باشــد.وزیر اقتصاد خطاب به سفرا گفت: 
باید برای کشورهای هدف، مقادیر هدف و سازوکار 
تعیین کنیم، مورد به مورد فــارغ از تفاهمنامه ها 
حائز اهمیت اســت تا بتوانیم مسیر را باز کنیم و از 
فرایند بروکراســی داخلی سرمایه گذاران خارجی 

را عبور دهیم.

حجم سرمایه گذاری خارجی از ۶ میلیارد دلار گذشت

امکان سرمایه گذاری در بورس برای اتباع 

رشد ۴۸ درصدی تولید خودرو 
تا پایان اردیبهشت

مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صنعت، معدن 
و تجارت اعلام کرد که از ابتدای امســال تا پایان 
اردیبهشت  بیش از ۱۹۳هزار دستگاه انواع خودرو 
در کشــور تولید شده است که نســبت به مدت 
مشابه سال قبل ۴۸ درصد افزایش نشان می دهد. 
»عبدالله توکلی لاهیجانی« افزود: در ۲ ماه نخست 
سال جاری نزدیک به ۱۶۵هزار دستگاه خودروی 
سواری در کشور تولید شده که در مقایسه با مدت 

مشابه پارسال ۴۵ درصد رشد را نشان می دهد.
وی بیان داشــت: در این مدت بیــش از ۲۱هزار 
دستگاه خودروی وانت تولید شده که در مقایسه 
با مدت مشابه پارسال از ۵۸ درصد رشد برخوردار 
بوده اســت. توکلی لاهیجانی خاطرنشــان کرد: 
همچنین تا پایان اردیبهشت بیش از ۷۰۰ دستگاه 
خودروی ون تولید شــده که در مقایسه با مدت 
مشابه پارسال یک هزار و ۱۰۸ درصد رشد را نشان 

می دهد.
وی ادامه داد: در این مدت حدود ۳۸۰ دســتگاه 
مینی بوس و اتوبوس نیز تولید شده که در مقایسه 
با مدت مشابه پارسال بیانگر ۴۸ درصد رشد است. 
مدیرکل صنایع خودروی وزارت صمت اضافه کرد: 
در ۲ ماهه ســال جاری نزدیک به ۶هزار دستگاه 
انواع خودروی سنگین در کشــور تولید شده که 
در مقایسه با مدت مشابه پارسال ۹۵ درصد رشد 

را نشان می دهد.
وی اظهار داشــت: میزان رشــد تولیدات گروه 
صنعتی ایران خودرو در مــدت مذکور حدود ۵۰ 
درصد و گروه ســایپا نزدیک بــه ۳۳ درصد بوده 
است. توکلی لاهیجانی بیان داشــت: در ۲ ماهه 
نخست امسال نزدیک به ۳۸هزار دستگاه خودرو 
در بخش خصوصی تولید شده است که در مقایسه 
با تولید ۲۱هزار دستگاه مدت مشــابه پارسال، 
حدود ۸۰ درصد رشــد تولید را نشــان می دهد. 
وی خاطرنشــان کرد: در این مدت ســهم بخش 
خصوصــی از تولید خودرو در کشــور ۲۰  درصد 
است که این میزان در دو ماهه ابتدایی سال ۱۳۹۸ 
نزدیک به چهار درصد بوده که رشد پنج برابری را 

شاهد هستیم.

اصلاح نظام مالیاتی با همکاری و همراهی بازار
مالیات بیش از نیمی از اصناف 

صفر است
معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی، با تأکید بر این 
نکته که اصلاح نظام مالیاتی کشور با همکاری و 
همراهی بازار و اصناف امری شدنی است، گفت: 
نظام مالیاتی تمام تلاش خود را برای اجرای عدالت 
مالیاتی خواهد کرد و از بازاریان و اصناف نیز انتظار 
می رود در اصلاح نظام مالیاتی و تحقق نظام مالیاتی 
هوشــمند و عادلانه در کنار سازمان امور مالیاتی 
بایستند. به گزارش سازمان مالیاتی کشور ،محمد 
هادی سبحانیان در جلسه هم اندیشی سازمان امور 
مالیاتی کشور با اتاق اصناف تهران، اظهار داشت: 
اراده حاکمیت و مجلس نیز، مالیات ستانی مبتنی 

بر حاکمیت داده است.
معاون وزیــر اقتصاد با بیان اینکــه برخوردهای 
سلیقه ای و ممیز محوری در مسیر وصول مالیات 
یکی از دلایل نارضایتی بین مودیان در سیستم 
مالیات ستانی سنتی کشور بوده است، افزود: اگر 
مالیات ستانی مبتنی بر داده و اطلاعات باشد هم 
عدالت مالیاتی را در پــی دارد و هم رضایتمندی 
مودیان و مردم نســبت به نظام مالیاتی افزایش 
خواهد یافــت. رئیس کل ســازمان امور مالیاتی 
تکریم مودیــان را یکــی از ارکانِ گفتمان حاکم 
بر نظام مالیاتی در دوره تحولی جدید دانســت و 
گفت: تسهیل تکالیف مودیان مالیاتی با آموزش 
و اطلاع رسانی به موقع قوانین مالیاتی یکی از راه 
های تکریم مودیان و مردم اســت. وی با تأکید بر 
اینکه از هرگونه اقدامی که منجر به افزایش سطح 
آگاهی مودیان مالیاتی نسبت به تکالیفشان شود 
حمایت می کنیم، افــزود: برپایی میز خدمت در 
میان کسبه و بازاریان در سال جدید در همه استان 
های کشور جهت پاسخگویی و حل و فصل سوالات 
و ابهامات مودیان و بازارایان در دستور کار است. وی 
با بیان اینکه سازمان امور مالیاتی کشور با توجه به 
اطلاعات موجود در پایگاه های اطلاعاتی سازمان 
و سوابق مودی، مالیات مقطوع مودیان مشمول 
این دستورالعمل را تعیین و مراتب را طی فرمی 
در درگاه خدمات الکترونیکی سازمان به نشانی 
https://my.tax.gov.ir بارگذاری کرده است، 
اظهار داشت: مالیات بیش از نیمی از اصناف صفر 
شده اســت. همچنین ســبحانیان با استقبال از 
برگزاری جلسات تخصصی با اصناف، تصریح کرد: 
ضمن اینکه در حوزه مالیات ستانی باید مبتنی بر 
قانون عمل کنیم، در این مسیر می توان با گفتگو، 

تفاهم و تعامل به همگرایی بیشتر رسید.
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مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
با اشاره به جزئیات نخستین حراج خرده فروشی این 
سازمان که از دیروز آغاز شــده است، گفت: مزایده 
خودروهای سواری در تیرماه برگزار خواهد شد. سید 
عبدالمجید اجتهادی در آییــن رونمایی و برگزاری 
نخستین حراج خرده فروشــی سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی، درباره ایــن حراج و تفاوت 
آن با مزایده های برخــط اظهارکرد: این فرآیند آغاز 
شده اســت و مردم می توانند تا روز سه شنبه هفته 
جاری )نهم خرداد ماه( کالاهــای موجود در حراج 
را مشاهده کنند و از روز ســه شنبه ساعت ۸ صبح 
تا ساعت ۲۰ همان روز زمان ارائه پیشنهاد و رقابت 

فراهم خواهد شد.
وی افزود: از ویژگی های این حراج مشخص و شفاف 
بودن قیمت های پیشنهادی متقاضیان در هر حراج، 
بازگرداندن مبلغ پایه به عنوان ودیعه حداکثر تا ۲۴ 
ساعت، فاقد اشکال و ایراد بودن کالاهای عرضه شده 

در حراج و غیره است.
مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی 
در پاســخ درباره اینکه آیا با توجه به مشخص بودن 
قیمت های پیشنهادی این امکان برای سودجویان 
و دلالان فراهم می شــود که با پیشنهاد قیمت های 
بالا بتوانند این کالاها را جمع آوری و با قیمت بالاتر در 
بازار به فروش برسانند؟ افزود: اساساً با توجه به اینکه 
برخلاف مزایده ها پاکت های دربسته وجود ندارد و 
قیمت ها به صورت آشکار و اعیان قابل مشاهده برای 
عموم مردم است، رقابت شفاف و سالم تری در این 
حراج وجود دارد و مردمی که می خواهند این کالا را 
برای خودشان خریداری کنند آن را با قیمت حاشیه 

بازار می خرند و همین مسئله سبب می شود تا دست 
دلالان و واسطه ها قطع شود.

اجتهادی همچنین در پاسخ به ســوال دیگر درباره 
اینکه گرچه در این حراج گارانتی برای کالاها وجود 
ندارد اما اگر کالایی با ایراد و نقــص مواجه بود چه 
ضمانتی برای خریدار وجــود دارد؟ ادامه داد: همه 
کالاهای عرضه شده در این حراج بدون ایراد و اشکال 
است و مســلما تا لحظه تحویل کالا به مشتری این 
ضمانت وجود دارد که اگر نقصی در آن وجود داشته 
باشد جایگزین آن را به مردم عرضه کنیم اما پس از 
تحویل کالا به برنده حراج گارانتــی برای آن وجود 

ندارد.
وی اضافه کرد: البته برای مراحل بعدی حراج خرده 
فروشی در صددیم تا با شــرکت های بازرسی وارد 
قرارداد شــویم و بتوانیم کالاهای عرضه شــده را با 
گارانتی و خدمات پس از فروش در حراج ارائه کنیم. 
دیگر سوال درباره زمان مزایده خودرو در سال جاری 
بود که مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی پاسخ داد: برای ماشین آلات راه سازی که در 
بنادر و گمرکات بوده و در اختیار سازمان جمع آوری 
و فروش اموال تملیکی هستند دو مزایده برگزار کرده 
ایم که یکی از آنها تا فردا ادامه دارد و مزایده فوق العاده 

بعدی نیز از فردا به مدت یک هفته آغاز می شود.
به گفته اجتهادی، برای خودروهای سواری در اختیار 
سازمان جمع آوری و فروش املاک تملیکی نیز در 
صددیم تا با فراهم کردن بســترهای لازم عرضه آن 
را با توجه به ظرفیت هایی که در قانون بودجه سال 
۱۴۰۲ وجود دارد، در تیر ماه امسال به صورت مزایده 

آغاز کنیم.

مدیرعامــل صنــدوق حمایــت از تحقیقات 
و توســعه صنایع پیشــرفته )صحا( با اشاره به 
اینکه ســرمایه صحــا در ۲ ســال آینــده به 
پنج هزار میلیــارد تومان می رســد، ارائه ۴۰۰ 
میلیارد تومان تسهیلات و ۴۵۰ میلیارد تومان 
 ضمانتنامه به صنایع پیشــرفته در سال ۱۴۰۱ 

خبر داد.
»محســن نادری منش« افزود: سرمایه صندوق 
در یک ســال و نیم گذشــته و از زمان استقرار 
دولت ســیزدهم با توجه ویــژه وزارت صمت، 
اعضای مجمــع صحا و مجلس ۱۰ برابر شــد و 
به یک هــزار و ۲۰۰ میلیارد تومان رســید. وی 
گفت: مســیر دایمــی افزایش ســرمایه صحا 
در اعتبــارات و برنامه های بودجه دیده شــده 
اســت و امیدواریــم ســرمایه صنــدوق طی 
 ۲ ســال آینده بــه پنج هــزار میلیــارد تومان 

برسد.
رییــس هیات مدیره صحــا با بیــان اینکه این 
صندوق بــازوی تامین مالی صنایع پیشــرفته 
کشور اســت، خاطرنشــان کرد: این صندوق با 
ارائه تســهیلات، ضمانت نامه و همچنین انجام 
ســرمایه گذاری های خطرپذیــر از بنگاه های 
خصوصی و تعاونی حمایت می کند. وی توضیح 
داد: یکــی از مهمترین ابزارهــای تامین مالی 
برای صنایع پیشــرفته و دانش بنیان، سرمایه 
گذاری خطرپذیر است و این صندوق با همکاری 
ســایر نهادهای تخصصی و دیگــر صندوق ها، 
 ســه صندوق خطرپذیر را در فرابــورس ایجاد 

کرده است.

نادری منش گفــت: این صندوق هــا در حوزه 
الکترونیک بــا ۳۰۰ میلیارد تومــان اعتبار، در 
فرآیندهای هایتک شــیمیایی با ۳۵۰ میلیارد 
تومان و در هوشمندســازی معــادن و صنایع 
معدنی )با حمایت ایمیدرو( با یک هزار میلیارد 
تومان اعتبار ایجاد شده است. این مقام مسوول 
یادآور شــد: سال گذشــته ســه هزار میلیارد 
تومان ســرمایه گــذاری خطرپذیر از ســوی 
صحا انجام شــد و امیدواریم بــا اعتباراتی که 
 دریافت می کنیم به پنج هــزار میلیارد تومان 

افزایش یابد.
وی تاکید کــرد: صحا با ایجــاد و هدایت منابع 
مالی مختلف به سمت صنایع پیشرفته، از رشد 
صنعتی، افزایش بهره وری و رقابت پذیری بنگاه 
ها حمایت می کند. مدیرعامل صندوق حمایت 
از تحقیقات و توسعه صنایع پیشرفته خاطرنشان 
کرد: در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ ارائه 
تســهیلات و ضمانت نامه از سوی صحا سه برابر 
شد، به طوری که ۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات 
و ۴۵۰ میلیارد تومان ضمانتنامه مصوب شد. وی 
ابراز امیدواری کرد همه ساله رشد ۲ تا سه برابری 
در ارائه تســهیلات و ضمانتنامه از سوی صحا را 

شاهد باشیم.
نادری منش خاطرنشان کرد: نرخ تسهیلات ارائه 
شده از سوی صحا بین هشت تا ۲۰ درصد است و 
بسته به اینکه یک شرکت چقدر به سمت تحقیق 
و توسعه حرکت کرده باشــد، نرخ آن متفاوت 
خواهد بود. البته این تسهیلات با تنفس ۶ ماهه 

عرضه می شود.

مجله آمریکایی فوربس طی گزارشــی از تلاش ایران 
برای دلارزدایی در درون اتحادیه پایاپای آسیایی نوشت: 
ایران به رغم تحریم ها، همچنان با ۱۵۰ کشور جهان 
تجارت می کند. به گزارش ایرنا، مجله آمریکایی فوربس 
طی گزارشی از نشست اخیر اتحادیه پایاپای آسیایی در 
تهران نوشت: ایران از شرکای آسیایی اش می خواهد دلار 

را از تجارت دو جانبه حذف کنند.
این گزارش افزود: اتحادیه پایاپای آسیایی گروهی قوی 
متشــکل از بانک های مرکزی ۹ کشور از جمله هند، 
پاکستان و ایران است که قرار است طی هفته های آینده 
یک سیستم پیام رسان بین مرزی را بین اعضا راه اندازی 
کند تا جایگزینی برای شبکه بین المللی سوئیفت باشد. 
به گفته مقامات ایران که ریاست دوره ای این اتحادیه را 
در دست دارند کشورهای عضو در جریان نشست اخیر 
تهران با راه اندازی چنین سیستمی طی یک ماه آینده 

موافقت کرده اند.
»محســن کریمی« معاون رئیس کل بانک مرکزی 
ایران در این باره گفت: کشورهای عضو اتحادیه پایاپای 
آسیایی با توجه به اینکه شبکه سوئیفت در دسترس 
همه کشورهای عضو قرار ندارد و با نظر به هزینه های 
خاص این شبکه تصمیم گرفته اند سیستمی تناسب 
یافته برای خودشان داشته باشند. اظهارات این مقام 
ایرانی اشاره ای صریح به این دارد که بانک های ایرانی به 
دلیل تحریم ها از دسترسی به شبکه بین المللی سوئیفت 
منع شده اند. البته ایران تنها کشور محروم شده از این 
شبکه نیســت. روســیه و بلاروس نیز از دسترسی به 

خدمات شبکه سوئیفت منع شده اند.

سوئیفت و شبکه هایی مانند آن برای تسهیل تجارت 
بین المللی بسیار ضروری هستند، زیرا به بانک ها این 
امکان را می دهند تا از مجرایی امن و دقیق با یکدیگر 
ارتباط برقرار کنند و پــول و پیام های دیگر را منتقل 
کنند. تصمیم اعضای اتحادیه پایاپای آســیایی برای 
راه اندازی سیستمی شبیه سوئیفت ادامه رویکرد ایران 

در تعاملات دو جانبه با کشورهای دیگر است.
به ویژه روابط دیپلماتیــک، نظامی و اقتصادی ایران و 
روســیه پس از جنگ اوکراین و اعمال تحریم ها علیه 
روسیه ارتقا یافته است. هر دو کشور در پی راه هایی برای 
دور زدن تحریم ها برآمده اند که راه اندازی یک سیستم 
پیام رسان بانکی جدید و کاهش استفاده از دلار در روابط 
تجاری از جمله آن است. به نظر می رسد این رویکرد 
موفقیت آمیز بوده است. الکساندر نواک معاون نخست 
وزیر روسیه در یک کنفرانس خبری که در تهران برگزار 
شــد گفت ۸۰ درصد تجارت ایران و روسیه در حال 
حاضر در قالب پول های ملی دو کشور یعنی روبل و ریال 

انجام می شود.
بانک های ایران و روســیه نیز روابط خود را گسترش 
داده اند. دومین بانک بزرگ روسیه دفتری را در تهران 
راه اندازی کرده است. این بانک نخستین بانک روسی 
است که اقدام به تاسیس دفتر در تهران می کند. مقامات 
رسمی ایران نیز گفته اند دو عدد از بانک های ایران در 
حال برنامه ریزی برای افتتاح شــعبات یا دفاتری در 

روسیه هستند.
ایران اکنون در نظر دارد ترتیبات مالی مشــابهی را با 
سایر شرکای تجاری اش در سراسر آسیا به اجرا بگذارد. 

»محمدرضا فرزین« رئیس کل بانک مرکزی ایران در 
نشســت اتحادیه پایاپای آسیایی در تهران گفت کنار 
گذاشــتن دلار به حفظ ذخایر ارزی کشورها کمک 
می کند و تسویه مبادلات تجاری دو جانبه را راحت تر 

می سازد.
وی افزود: اتحادیه در نظر دارد اعضای جدیدی را بپذیرد 
و با هدف دلارزدایی از تجارت طیف متنوعی از پول های 
ملی را برای تسویه حساب ها و پرداخت ها تایید کند. در 
حال حاضر مبادلات در درون این اتحادیه با دلار، یورو و 
ین انجام می گیرد. بلاروس و جزیره موریس درخواست 
خود برای عضویت در اتحادیه را ارائه داده اند. همچنین 
شایان ذکر است که رئیس کل بانک مرکزی ایران رئیس 
کل بانک مرکزی روســیه را برای شرکت در نشست 
اتحادیه در تهران دعوت کرده بــود و این مقام بانکی 

روسیه به این نشست آمده بود.
ایران به رغم مشــکلات ایجاد شده از ناحیه تحریم ها، 
همچنان بــا ۱۵۰ کشــور جهان تجــارت می کند و 
مهم ترین شــرکای تجاری آن کشورهای مهمی مثل 
چین، ترکیه، امارات و عراق هستند. وزیر اقتصاد ایران 
اخیراً گفته است کمتر از ۱۰ درصد تجارت بین المللی 
ایران با دلار آمریکا انجام می شود. این رقم دو سال پیش 
نزدیک به ۳۰ درصد بود. اوایــل ماه جاری نیز محمد 
مخبر معاون رئیس جمهور ایران نشستی با وزیر امنیت 
عمومی ویتنام در تهران برگزار کرد و از تمایل کشورش 
برای اســتفاده از ارزهای ملی دو کشور در تجارت دو 
جانبه خبر داد. وی گفت این اقدام به گسترش تجارت 

میان دو کشور کمک می کند.

معاون وزیر و دبیر شــورای عالی جوانان ضمن انتقاد از 
شرایط پرداخت تسهیلات ازدواج توسط برخی بانک ها 
گفت: سال گذشته از بیش از ۲۰۰ هزار زوج در پایتخت، 
۸۰ هزار چشــم انتظار وام ازدواج در تهران بودند. وحید 
یامین پور در مراسم تجلیل از برگزیدگان جایزه استانی 
جمعیت افزود: دستور حمایت از ازدواج جوانان، مصوبه 
شــورای عالی جوانان است که ریاســت آن را شخص 
رئیس جمهور بر عهده دارد و قوانین و دستور ها با امضای 
وی ابلاغ می شود. وی دلیل اجرا نشدن دستور ها را عدم 
نظارت بانک مرکزی بر بانک های عامل و نیز توزیع نامعقول 
منابع در بانک ها اعلام کرد و گفت: بانک مرکزی موفق به 
توزیع معقول نشده است و برای مثال در یک شهر کوچک 
بانکی که باید به ۱۰۰ نفر تسهیلات ازدواج پرداخت کند 
فقط می تواند به ۱۰ نفر پرداخت کند و ۹۰ نفر باقی مانده 
در بلاتکلیفی به سر می برند و زمان دقیقی برای پرداخت به 
آن ها اعلام نمی شود. دبیر شورای عالی جوانان تاکید کرد: 
اگر شعبه ای برای مثال در پرداخت تسهیلات ازدواج سه 
ماه تاخیر خواهد داشت چرا فرد متقاضی نباید به شعبه 
با بانکی که این فرایند را در یک ماه انجام می دهد مراجعه 
کند.  وی با بیان اینکه بانک ها ۸۰ هزار میلیارد تومان در 
سال ۱۴۰۰ و نزدیک به ۱۲۴ هزار میلیارد تومان در سال 
۱۴۰۱ برای وام ازدواج پرداخت کردند، گفت: این رقم به 
این معنا است که در سال گذشــته و در مقایسه با سال 
قبل خود یعنی ۱۴۰۰ مجموع پرداختــی وام ازدواج به 
متقاضیان ۵۵ درصد رشد داشته است، اما پرداخت وام 
ازدواج در سال ۱۴۰۱ و در قیاس با ۱۴۰۰ با چهار درصد 

کاهش در دریافت کنندگان وام مواجه بوده است.

ارائه ۴۰۰ میلیارد تومان تسهیلات به صنایع پیشرفتهبرگزاری مزایده خودروهای سواری در تیرماه 

اتحادیه پایاپای آسیایی با ابتکار ایران سوئیفت را کنار می گذارد

تجارت ایران با ۱۵۰ کشور
پرداخت ۱۲۴ هزار میلیارد 

تومان وام ازدواج در سال ۱۴۰۱

گروه اقتصاد ایران وجهان
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3 بازار

با رشد تقاضای مصرف برق، پیک سایی )جابه جایی بار( به منظور 
مدیریت بخش تقاضا آغاز شــده و در روز گذشــته که تقاضای 
مصرف برق به ۵۸ هــزار و ۷۹۳ مگاوات رســید، با جابه جایی 
بار به میزان ۱۳۵۶ مگاوات، پیک مصــرف برق ۵۷ هزار و ۴۳۷ 

مگاوات ثبت شد.
درحالی که هنوز به نیمه خردادماه نرســیده ایم، نمودار رشــد 
مصرف برق شیب تند صعودی به خود گرفت و در ابتدای هفته 

جاری، تقاضای مصرف برق رشدی ۱2.۵ درصدی نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته داشت. مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی 
صنعت برق در این خصوص گفت: با توجه به افزایش دما در اکثر 

نقاط کشور هفته گرمی پیش رو خواهیم داشت.
بنابراین نیاز مصرف برق کشور نیز بر اساس پیش بینی مرکز ملی 
راهبری شبکه برق به بیش از ۶0 هزار مگاوات خواهد رسید. وی 
افزود: در روز گذشته میزان تقاضای برق کشور به ۵۸ هزار و ۷۹۳ 

مگاوات رسید که نسبت به مدت مشابه سال گذشته از رشد ۱2.۵ 
درصدی برخوردار بوده و ۶۵00 مگاوات به مصرف برق کشــور 
افزوده است.  ســخنگوی صنعت برق افزود: این میزان افزایش 
مصرف معادل مصرف برق سه استان مازندران، گلستان و کرمان 
است. مدیرعامل شرکت مدیریت شبکه برق ایران از مشترکان 
پرمصرف نیز بــرای مشــارکت در طرح پــاداش صرفه جویی 
مشــترکان خانگی دعوت کرد و گفت: با کاهش مصرف خود از 

فرصت برخورداری از پاداش هــای صرفه جویی و کاهش مبلغ 
صورتحساب بهره مند شوند.

با رشد تقاضای مصرف برق، پیک سایی )جابه جایی بار( به منظور 
مدیریت بخش تقاضا آغاز شــده و در روز گذشــته که تقاضای 
مصرف برق به ۵۸ هــزار و ۷۹۳ مگاوات رســید، با جابه جایی 
بار به میزان ۱۳۵۶ مگاوات، پیک مصــرف برق ۵۷ هزار و ۴۳۷ 

مگاوات ثبت شد.

کارشــناس اقتصادی بیان کــرد: بانک ها املاک مــازاد دارند و 
به جــای اینکــه اعتبار خــود را بــه مسکن ســازی تخصیص 
دهند به ســمت ساخت وســاز مال ها رفته اند. آلبــرت بغزیان، 
اقتصــاددان و تحلیلگر مســائل اقتصادی در رابطــه با اهمیت 
طرح نهضت ملی مســکن گفت: هدف طرح نهضت ملی مسکن 
کاهش قیمت مســکن اســت. ما در حال حاضر مسکن زیادی 
 در کشور داریم و بســیاری از افراد خانه ها را ســاخته و احتکار 

کرده اند.
وی بیان کــرد: باید عرضه مســکن افزایش یابد تــا هم قیمت 

مســکن را کاهش دهد هم بازار مســکن را از رکود خارج کند و 
در نتیجــه ساخت وســاز را افزایش دهد. علاوه بــر این حمایت 
از بخش مســکن برای اینکــه بتواند هزیتــه تولیــد را پایین 
 بیاورد نیــز اقدام دیگری اســت کــه می تواند هزینه مســکن 

را کاهش دهد.
این کارشناس اقتصادی اذعان داشــت: در حال حاضر با افزایش 
روز افــزون هزینه های تولیــد، هیچ امیدی بــه کاهش قیمت 
مسکن نیســت. هدف در طرح نهضت ملی مسکن این است که 
زمین در اختیار مردم قــرار دهند و قیمت زمین بــه این نحو از 

هزینه تولید کم شــود. بغزیان توضیح داد: در این شــرایط باید 
اعتبارات بانکی نیز به سمت مسکن ســازی سوق پیدا کند. البته 
افزایش تسهیلات برای ســاخت و خرید مسکن نشان دهنده ی 
این نیست که ما قیمت مسکن را کاهش داده ایم. وی با اشاره به 
لزوم اعطای وام جهت ساخت مسکن بیان کرد: تسهیلات ساخت 
مسکن می تواند عرضه را افزایش دهد، اگر بانک ها صرفاً وام خرید 
بدهند و افراد دیگری بخواهند خانه بســازند و بفروشند، ما فقط 
تقاضای مســکن را افزایش داده ایم. این اقتصاددان خاطرنشان 
کرد: افزایش تقاضای مسکن شــاید باعث خروج مسکن از رکود 

شود، ولی مشکل این است که مسکن ساخته شده در کشور وجود 
دارد ولی عرضه نمی شــود. باید با کاهش هزینه تولید به ساخت 
مســکن کمک کنیم. بغزیان در انتها توضیــح داد: البته بانک ها 
املاک مازاد دارند و به جای اینکه اعتبار خود را به مسکن سازی 
تخصیص دهند به سمت ساخت وساز مال ها رفته اند. اکثر بانک ها 
حتی از اعطای وام ازدواج نیز شــانه خالی می کنند چه برسد به 
اعطای وام مسکن. با این وضعیت، وقتی نمی توانیم املاک مازاد 
 بانک ها را از چنگ آنها در بیاوریم چطــور انتظار داریم که برای 

مسکن وام بدهند.

رایزن اقتصادی سفارت چین از رشد ۱۵0 درصدی سرمایه گذاری 
چین در ایران طی سال 2022 خبر داد. به گزارش روابط عمومی 
اتاق تهران، بهمن عشقی در این جلسه با اشاره به سابقه تعاملات 
سیاسی و همکاری های اقتصادی دو کشور ایران و چین، اقدامات 
اتاق تهران در راستای توسعه و گســترش مناسبات اقتصادی دو 
کشور طی سال های اخیر را یادآوری کرد و گفت: اتاق تهران تنها 
سازمان غیردولتی در ایران اســت که ظرفیت های سند همکاری 

2۵ ســاله ایران و چین را به طور دقیق مورد بررسی قرار داد و در 
راستای عمل بهتر به این توافق، پیشــنهادهای جامع را به دولت 

ایران ارائه کرد.
دبیرکل اتاق بازرگانی تهــران با این توضیح کــه در اتاق تهران، 
پیرامون طرح ابتکار کمربنده-جاده، اتاق فکری با حضور نخبگان 
اقتصادی کشور تشکیل و راهکارهای عملیاتی برای نقش آفرینی 
ایران در این طرح بین المللی ارائه شده است، تصریح کرد که اتاق 

تهران آماده بسط و گسترش همکاری های توسعه گرانه دو کشور 
ایران و چین اســت و در این زمینه تعامل بیشتر با سفارت چین و 
به ویژه نمایندگی بخش بازرگانــی و اقتصادی چین در تهران، در 

دستورکار اتاق تهران قرار دارد.
وی با یادآوری اینکه گسترش مناسبات اقتصادی دو کشور، جز با اجماع 
و تفاهم مقامات سیاسی دو کشور امکان پذیر نبوده است، تصریح کرد که 
برنامه های اتاق تهران با هدف پیوند شرکت های ایرانی و چینی و کمک 

به مناسبات اقتصادی پایدار میان فعالان اقتصادی دو کشور، قابل تقدیر 
است. رایزن اقتصادی سفارت چین در تهران در عین حال، از علاقمندی 
شرکت های چینی برای ورود به بازار ایران و همکاری با همتایان خود 
در ایران خبر داد و در این زمینه، خاطرنشان کرد که معرفی شرکت های 
معتبر ایرانی از سوی اتاق تهران و همکاری این نهاد بخش خصوصی از 
ایران با سفارت چین، زمینه ساز توسعه هر چه بهتر و بیشتر مناسبات و 

روابط اقتصادی بنگاه های دو کشور خواهد شد.

رشد ۱۲.۵ درصدی تقاضای برق

بانک ها اشتیاق به مال سازی دارند نه اعطای وام مسکن

رشد ۱۵۰ درصدی سرمایه گذاری چین در ایران
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مدیر اجرایی طرح احیا، فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس 
اعلام کرد: تاکنون بیش از ۱۷ هزار شغل در بخش معدن و صنایع 

معدنی با اجرای این طرح ایجاد شده است.
به گزارش سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
)ایمیدرو(، »عباس جرجانی« افزود: طرح احیا، فعال سازی و توسعه 
معادن کوچک مقیاس به عنوان یک طرح اقتصاد مقاومتی و با هدف 
برپایی نهضت فرآوری و بهره وری و با همکاری و مشارکت وزارت 
صمت، ایمیدرو و شرکت های بزرگ معدن و صنایع معدنی، از زمان 
اجرا )ســال ۹۸( تاکنون، نزدیک به یک هزار و ۳00 معدن را احیا 

کرده یا توسعه داده است.
وی گفت: همچنین، با احیا و توسعه معادن کوچک مقیاس، بیش 
از ۵0 میلیون تن مواد معدنی تولید شده است. مدیر اجرایی طرح 
احیا، فعال سازی و توسعه معادن کوچک مقیاس، درباره عملکرد 
طرح احیا در سال ۱۴0۱ خاطرنشان کرد: در سال گذشته، همکاری 
قابل توجهی با اداره کل صمت استان ها داشتیم که این تعامل ها، 

منجر به فعال سازی و توسعه ۴۳۴ معدن در استان های مختلف شد.
وی ادامه داد: یکــی از اهداف این طرح در ســال ۱۴0۱، واگذاری 
معادنِ در اختیار سازمان ها به صورت بسته سرمایه گذاری بود؛ به 
طوری که پارسال این طرح ۴۶ بسته سرمایه گذاری برای اجرا به 
وزارت صمت معرفی کرد. از این میزان، ۱۱ بسته شامل ۵0 مجوز 

معدنی دارای برنده مزایده بود.
به گفته جرجانی، از مهمترین مزایای واگذاری معادن با این روند، 
ورود شرکت های بزرگ معدنی و بورسی کشور در بخش معدن بوده 
است. مدیر اجرایی طرح احیا، فعال سازی و توسعه معادن کوچک 
مقیاس گفت: معرفی بســته های ســرمایه گذاری در استان های 
زنجان، سیســتان و بلوچستان، سمنان، کردســتان، هرمزگان و 
مازندران قابل توجه بود کــه پس از طی مراحــل قانونی فرآیند 
مزایده، برای انجام عملیات تکمیلی اکتشاف، بهره برداری و تاسیس 
کارخانه های فرآوری به شــرکت های دارای صلاحیت فنی و مالی 

واگذار شده است.

بر اساس گزارش جدید مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری در 
سال ۱۴0۱ با کاهش 0.2درصدی به ۹درصد رسید. به 
گزارش تسنیم، نتایج طرح آمارگیری نیروی کار در سال 
۱۴0۱ منتشر شد. بررســی نرخ بیکاری افراد ۱۵ساله و 
بیش تر نشــان می دهد که ۹.0 درصد از جمعیت فعال 
)شاغل و بیکار(، بیکار بوده اند. بررسی روند تغییرات نرخ 
بیکاری حاکی از آن است که این شاخص، نسبت به سال 

قبل )۱۴00(، 0.2 واحد درصد کاهش یافته است.
در سال ۱۴0۱، به میزان ۴0.۹ درصد جمعیت ۱۵ساله 
و بیش تر از نظر اقتصادی فعــال بوده اند، یعنی در گروه 
شــاغلان یا بیکاران قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ 
مشارکت اقتصادی حاکی از آن است که این نرخ نسبت به 

سال قبل )۱۴00( تغییری نداشته است.
جمعیت شاغلین ۱۵ســاله و بیشتر در ســال ۱۴0۱، 

برابر با 2۳میلیــون و ۷۱۶هــزار نفر بوده که نســبت 
به ســال قبل بیــش از 2۶۸هــزار نفر افزایــش یافته 
اســت. بررســی اشــتغال در بخش های عمده فعالیت 
اقتصادی نشــان می دهــد که در ســال ۱۴0۱، بخش 
خدمات با ۵۱.۶درصد بیش  ترین ســهم اشــتغال را به 
خود اختصاص داده اســت. در مراتب بعدی بخش های 
 صنعت بــا ۳۳.۶ درصد و کشــاورزی بــا ۱۴.۸ درصد 

قرار دارند.
نرخ بیکاری جوانان ۱۵ تا 2۴ســاله حاکی از آن اســت 
که22.۶ درصد از فعالان این گروه سنی در سال ۱۴0۱ 
بیکار بوده اند. بررســی تغییرات سالانه نرخ بیکاری این 
افراد نشان می دهد این نرخ نسبت به سال قبل )۱۴00( 

۱.۱ درصد کاهش یافته است.
بررسی نرخ بیکاری گروه ســنی ۱۸ تا ۳۵ساله در سال 

۱۴0۱ نشان می دهد که ۱۶.۳ درصد از جمعیت فعال این 
گروه سنی بیکار بوده اند، این در حالی است که تغییرات 
نرخ بیکاری این افراد نشــان می دهد این نرخ نسبت به 

سال ۱۴00، به میزان 0.2 درصد کاهش یافته است.
بررسی سهم جمعیت ۱۵ســاله و بیش تر دارای اشتغال 
ناقص در ســال ۱۴0۱ نشــان می دهد کــه ۹.۵درصد 
جمعیت شــاغل،  به دلایل اقتصــادی )فصل غیرکاری، 
رکود کاری، پیدا نکردن کار با ساعت بیش تر و…( کم تر 
از ۴۴ســاعت در هفته کار کرده و آماده برای انجام کار 
اضافی بوده اند، این در حالی اســت کــه ۳۸.0 درصد از 
شاغلین ۱۵ساله و بیش تر، ۴۹ساعت و بیش تر در هفته 
کار کرده اند. همچنین این نتایج گویای آن است که در 
سال ۱۴0۱ جمعیت شاغل کشور به طور متوسط ۴2.۹ 

ساعت در هفته کار کرده اند.

سازمان دامپزشکی اعلام کرد: تاکنون هیچگونه 
مجوزی برای واردات محموله گوشــت مرغ از 

مبداء کشور بلاروس صادر نشده است.
در حالی کــه طی روزهای گذشــته خبری 
منتشــر شــده بــود که قــرار اســت برای 
کنتــرل و تنظیم بازار اقدام بــه واردات مرغ 
از مبدا کشــور بلاروس شــود، وزارت جهاد 
کشاورزی طی نامه ای عنوان کرد که ممکن 
اســت مرغ ها آلوده به رادیو اکتیو باشــند و 
پیامدهای سیاسی و بهداشــتی برای کشور 
در پی داشته باشــد برای همین ورود مرغ از 
بلاروس ممنوع است؛ ســازمان دامپزشکی 
کشــور طی اطلاعیه ای اعلام کــرد: تاکنون 
هیچگونه مجــوزی بــرای واردات محموله 
 گوشــت مرغ از مبداء کشــور بلاروس صادر 

نشده است.
در این اطلاعیه آمده اســت:  این ســازمان 
تاکنــون هیچگونــه مجوزی بــرای وزارت 
جهادکشاورزی و یا ســازمان های تابعه آن، 
جهت واردات محموله گوشــت مرغ از مبداء 
کشور بلاروس صادر نکرده  است. لازم به ذکر 
است این اطمینان را نیز به مردم می دهیم که 
گوشت مرغ گرم و منجمد موجود در بازار از 
سلامت بالا برخوردار هســتند و همکاران ما 
به عنوان سربازان خدمتگزار عرصه سلامت، 
حافظ امنیــت و ایمنی غذایی و بهداشــت 

جامعه هستند.

رئیــس ســازمان برنامه 
و بودجــه از افزایــش 20 
درصــدی مبلــغ یارانــه 
معیشــتی برای سه دهک 
کم درآمد جامعه در صورت 
استفاده از طرح کالابرگ الکترونیک خبر داد. با توجه 
به اینکه طرح کالابرگ الکترونیکی در سراسر کشور 
اجرا شده است، اما بر اســاس اطلاع به دست آمده، 
استقبال چندانی از آن نشده اســت و تنها امتیاز در 
نظر گرفته شده در طرح کالابرگ الکترونیکی واریز 
اعتبار آن یک ماه قبل از واریز نقدی یارانه معیشتی 

است، دولت لازم است در این زمینه تشویقاتی در نظر 
بگیرد. در این ارتباط داود منظور رئیس سازمان برنامه 
و بودجه در توئیتی در صفحه شــخصی خود از آغاز 
اجرای فراگیر کالابرگ الکترونیک در روزهای آینده 

برای سه دهک اول درآمدی خبر داد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفــت: افزایش 20 
درصدی مبلغ یارانه در صورت اســتفاده از کالابرگ 
برای خرید ۹ قلم کالای اساســی مشــمول طرح 
کالابرگ الکترونیکی انجام خواهد شد. وی همچنین 
تأکید کرد:  امکان استفاده از یارانه ماه بعد برای خرید 
کالاهای مشمول طرح کالابرگ در هر ماه امکان پذیر 

خواهد بود.
در این زمینه با هادی کاشــف مجری طرح اجرای 

کالابرگ الکترونیکی تمــاس گرفتیم که وی گفت: 
هنوز افزایش 20 درصدی اعتبار کالابرگ برای سه 
دهک کم درآمد به ما ابلاغ نشده است و فعلا رئیس 
سازمان برنامه و بودجه از طریق فضای مجازی این 
خبر را اعلام کرده است. وی گفت:  در حال حاضر طرح 
کالابرگ الکترونیک در سراسر کشور اجرا می شود که 
در این زمینه ۳۹ هزار فروشگاه معمولی و ۶ فروشگاه 

زنجیره ای به طرح کالابرگ الکترونیکی پیوسته اند.
در همین زمینه معاون رفــاه و امور اقتصادی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی از توافق با ۴۸ هزار فروشگاه  
برای خرید اعتباری از طریق کالابرگ تا دو روز گذشته 
خبر داد و گفت: اجرای سراســری طــرح کالابرگ 
الکترونیک منوط به تامین اعتبار و تصمیم گیری و 

اعلام فرمان از سوی دولت است. علیرضا عسگریان 
در این باره اظهار کرد: دوسال است که اجرای طرح 
کالابرگ آغاز شده است.این طرح سه مرحله اجرای 
آزمایشی داشته و پایلوت ســوم آن تقریبا کشوری 
بود. اگر قرار اســت به صورت سراسری و قطعی اجرا 
شود نیازمند زیرساخت های بسیار قدرتمند است. 
وی افزود: وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی بالای 
۹0 درصد آمادگی دارد که طرح کالابرگ را به طور 

سراسری اجرا کند.
معاون رفاه و امور اقتصــادی وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با بیان اینکه در حال حاضر توانســته ایم 
حداقل در ۴۸ هزار نقطه از کشــور با فروشــگاه ها و 
فروشگاه های زنجیره ای به توافق برسیم گفت: بنابراین 
آمادگی سخت افزاری به وجود آمده است اما به لحاظ 
نرم افزاری باید آمادگی هایی برای اتصال فروشگاه ها 
ایجاد شود. این سازوکار و سامانه به زودی به طور کامل 
آماده می شود تا یک اتفاق بزرگ در کشور بیافتد که 
زمان آن در دولت تصمیم گرفته می شود زیرا نیازمند 

منابع است.
عسگریان افزود: عزم بسیار جدی در دولت وجود دارد 
که از طریق کالابرگ به اقشار مختلف مخصوصا اقشار 

محروم و دهک های پایین کمک کند. وزارت تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی نقطه یابی کــرده و اقدامات لازم 
را انجام داده است. امیدوارم طی این چند روز میزان 
آمادگی مان به ۹۵ تا ۹۹ درصد برسد. به این ترتیب 
اگر دولت اعــلام کند، آماده هســتیم زیربار اجرای 

طرح برویم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز هفته گذشته در این 
باره گفت: »در بحث یارانه ها باید یک تصمیم قطعی 
اتخاذ و بعد اعلام شود. ما به دنبال این هستیم تا بحث 
کالابرگ الکترونیکی را توسعه دهیم و بتوانیم قدری 
به مهار تورم کمک کرده و اگر مشوق هایی پیش بینی 

شد، بتوانیم آنها را اعمال کنیم.«
در این طرح فراگیر، یارانه نقدی در قالب یک پلتفرم و 
بستر، به کالابرگ الکترونیکی تبدیل می شود تا مردم 
با مراجعه به هر فروشگاهی بتوانند کالاها را خریداری 

کنند. در این طرح قیمت کالاهای مشــمول به نرخ 
مصوب تصریح شده در قانون محاسبه شده و مردم 
می توانند از اعتبار یارانه ای خود استفاده کنند. به این 
ترتیب مردم می توانند به صورت اعتباری تقریبا حدود 
یک ماه قبل از واریز یارانه نقدی شان خرید اعتباری 
برای ۱0 قلم کالای پرمصرف مانند قند، شکر، برنج، 
ماکارونی، روغن، تخم مرغ، مرغ، انواع پنیر، انواع شیر 
و انواع ماست داشته باشند و چنانچه تمایل به خرید 
کالابرگ الکترونیکی نبود، همچنان امکان برداشت 

نقدی یارانه واریزی ماه های آینده وجود دارد.
چنانچه سرپرستان خانوار در ماه گذشته از کالابرگ 
الکترونیکی استفاده نکرده باشند، رقم کامل یارانه 
برایشان قابل برداشت است و در صورت استفاده به 
همان میزان از یارانه خانوار کســر شده و باقی مانده 

مبلغ به حساب سرپرست خانوار واریز می شود.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۴۸ هزار فروشگاه  به طرح کالابرگ الکترونیک پیوستند

افزایش یارانه کالابرگ برای سه دهک

هیچ مجوزی برای 
واردات مرغ از بلاروس 

صادر نشد

ایجاد بیش از ۱۷ هزار شغل با احیای معادن کوچک

تمرکز دولت بر مهار تورم باشد
علی قنبری، اقتصاددان 

برای مهار تورم نیاز افزایش تولید داریم. عرضه کالا باید افزایش پیــدا کند. افزایش یارانه نقدی نمی 
تواند راهکار درستی باشد. حتی این طرح می تواند به افزایش تورم دامن بزند. دولت و مسوولان برای 
رشد تولید باید بستر افزایش سرمایه گذاری داخلی و خارجی را فراهم کنند. منابع افزایش یارانه مورد 

ابهام است. 
اینکه این منابع قرار است از کجا تامین شود جای سوال است. هیچ منابعی برای افزایش یارانه در بودجه 
دیده نشده است. ممکن است دولت برای تامین این منابع به استقراض و فروش اوراق روی بیاورد. همین 
اقدامات هم تورم زا خواهد بود. تجربه این اقدامات در سالهای اخیر مشاهده شده است. بنابراین آزموده 

را آزمودن خطا است. 
افزایش یارانه منجر به تولید و رونق آن نمی شود. افزایش درآمد و تقویت قدرت خرید با افزایش مبلغ 
یارانه نقدی ممکن نیست. در سالهای اخیر نه تولید افزایش داشته و نه تورم مهار شده است. برای تحقق 
رشد تولید باید امنیت سرمایه گذاران تامین شود. باید شرایطی فراهم شود که تمایل به سرمایه گذرای 
در کشــور افزایش پیدا کند. روابط بین الملل باید اصلاح شود تا امکان جذب سرمایه گذاری خارجی 

داشته باشیم.
این طرح همانطوری که پیش تر هم شاهد آن بودیم به افزایش شدید نرخ تورم و کسری بودجه خواهد 
انجامید. یارانه ای که پرداخت می شــود و حتی یارانه ای که قرار اســت افزایش پیدا کند، در مقابل 
هزینه هایی که در کشور افزایش یافته به جایی نمی رسد.  امروز در جامعه مردم از دولت انتظار کاهش 
نرخ تورم را دارند و معتقدند که اگر دولت تورم را کنترل می کرد به مراتب شرایط معیشتی آنها می تواند 

بهتر از شرایط پرداخت یارانه باشد.
بنابراین تمرکز دولت می بایست بر رشد تولید و افزایش عرضه کالا باشد. ایجاد فضای آرام سیاسی و 
گسترش همکاری با کشور های همسایه و سایر کشور ها می تواند فضای خوب و امیدوارکننده ای را در 
اقتصاد به ارمغان آورد. ایجاد ثبات و آرامش و کاهش ریسک سرمایه گذاری در کشور از عواملی هستند 

که به رشد تولید کمک می کنند.
اینکه دولت به سمت توسعه روابط با کشورهای همسایه به ویژه عربستان سعودی حرکت کرده به عنوان 
نقطه امیدوارکننده محسوب می شود و هم اعتماد سرمایه گذاران داخلی و خارجی را جلب می کند و هم 

اینکه آرامش را در فضای سیاسی و اقتصادی که به هم وابستگی دارند برقرار خواهد ساخت.

کاهش نرخ بیکاری به ۹درصد

نرخ بیکاری در ۲۳ استان تک رقمی شد
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پوشش تلفن همراه نسل 3 و ۴ در 39 روستا
ایجاد ۶۰۰ سایت نسل پنجم  G5در کشور

از ابتدای شروع به کار دولت سیزدهم، پوشش تلفن همراه ۴G-۳G  برای ۳۹ نقطه 
روستایی محروم از این فناوری، فراهم شد. محمد احسان خرامید- رئیس روابط 
عمومی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات- با انتشار پستی در یکی از شبکه های 
اجتماعی داخلی در باره پوشش نسل سوم و چهارم تلفن همراه اظهار کرد: از ابتدای 
شروع به کار دولت سیزدهم، پوشش تلفن همراه ۴G-۳G برای ۳۹ نقطه روستایی 

محروم از این فناوری، فراهم شد.
وی افزود: در مدت ۲۰ ماه گذشــته، پوشــش تلفن همراه به ۴G-۳G از محل 
اعتبارات طرح USO در ۱۰۴ نقطه روستایی با ۶ هزار و ۵۲۱ خانوار و ۲۳ هزار و 

۱۷۹ نفر جمعیت، ارتقاء یافت.
خرامید همچنین با اشاره به روستاهای تحت پوشش ادامه داد: روستاهای امیرآباد 
از توابع شهرســتان دهگلان، ایراب، طاله جار، کویره گویز، قلقله، کچل منگان 
و گلزار علیا در شهرســتان سقر، خشــکه دول، طاله وران، مائین دول، تیژتیز و 
افراسیاب در شهرستان سنندج، زیویه در شهرستان کامیاران، ژان در شهرستان 
سروآباد، وزمله وکشنه در بانه، صلوات آباد و قمشلوی در بیجار و… از جمله این 

روستاهایی هستند که پوشش تلفن همراه ۳G و ۴G  در آن ارتقا یافته است.
رئیس روابط عمومی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات همچنین بیان کرد: در 

حال حاضر ۶۰۰ سایت نسل پنجم ۵G در کشور داریم.

همکاری پــارک پردیس با 4۰ مجموعــه خارجی در 
راستای توسعه صادرات

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل پارک فناوری پردیس با اشاره به این که هم 
اکنون پارک فناوری پردیس با ۴۰ مجموعه خارجی در تعامل اســت، از تسهیل 
صادرات از طریق پارک فناوری خبر داد. امین رضا خالقیان، مدیرکل ارتباطات 
و امور بین الملل پارک فناوری پردیس با اشاره به دستاوردهای پارک فناوری در 
تعامل با سایر کشــورها گفت:مهمترین نکته در تعامل با سایر کشورها این است 
که از طریق ارتباط پارک های فناوری با مراکز مشــابه خود در کشورهای دیگر، 
انتقال تجربیات در حوزه ایجاد، توســعه و مدیریت پارک های فناوری به شکل 
مناسبی صورت گیرد.  وی با بیان اینکه تعامل با سایر کشورها کمک می کند تا این 
مجموعه ها، مدل های مدیریتی و توسعه ای خود را به نحو بهتری اجرایی کنند، 
ادامه داد: تبادل فناورانه میان اعضای پارک ها و شرکت های فناور و دانش بنیان 
از دیگر دستاوردهای همکاری با سایر کشورهاســت که تعاملات بین المللی را 

می توانند از این طریق به کشورهای دیگر عرضه کنند.
خالقیان خاطر نشان کرد: پارک فناوری پردیس بر همین اساس با ۴۰ مجموعه 
مشابه دیگر در سایر کشورها همکاری داشــته و این همکاری ها در حال توسعه 
است. ونزوئلا اولین کشور همکار با پارک فناوری پردیس نیست اما اولین کشوری 
است که از الگوی توسعه پارک فناوری پردیس استفاده کرده و یک پارک فناوری 
را بر همین اساس در کشور خود تاســیس کرده است. خالقیان خاطرنشان کرد: 
همکاری های مشــابهی با اکوادور، عمان، روســیه، بلاروس و چند کشور دیگر 
داشته ایم و تلاش می شود تا این همکاری ها نتیجه بخش باشد. مدل توسعه پارک 
فناوری پردیس مبتنی بر همکاری دولت و بخش خصوصی است و این مدل توسعه 

می تواند در سایر کشورها نیز ترویج پیدا کند.
مدیرکل ارتباطــات و امور بین الملل پارک فناوری پردیس اظهار کرد: توســعه 
صادرات یکی از دســتاوردهای دیگر همکاری بین المللی پارک فناوری پردیس 
اســت. در نخســتین مورد یک شــرکت مســتقر در این پارک از طریق همین 

همکاری ها، موفق به صادرات هزار دستگاه همودیالیز به کشور ونزوئلا شد.
خالقیان با تاکید بر این که فروش فرآورده های مکمل پروبیوتیک نیز در دستور 
کار قرار گرفته است، گفت: باید توجه داشــت که جرقه اولیه این اتفاق با حضور 
پارک فناوری در ونزوئلا و بازدید رئیس جمهور این کشور از توانایی های ایران، 
کلید خورد. بر همین اساس نیز تلاش می شود تا پس از سفر رئیس جمهوری به 
اندونزی، همکاری ها در حوزه پارک فناوری با اندونزی نیز آغاز شــود. در اواخر 
اردیبهشت ماه سال جاری پارک فناوری ونزوئلا با تجربه و الگوی پارک فناوری 

پردیس ایران، تأسیس شد.

زارع پور خبر داد؛
راه اندازی بیش از ۶۰۰ باجه جدید پست بانک

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعــات از راه اندازی ۶۶۷ باجه جدید پســت بانک 
خبر داد. عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در یکی از پیامرسان 
های بومی گفت: در بیست ماه گذشته، پست بانک ایران با راه اندازی ۶۶۷ باجه 
جدید در روستاهای کشور، گامی بلند برای ارائه خدمات مالی به روستاییان عزیز 
برداشته است. وی افزود: حضور بیش از ۶ هزار باجه روستایی پست بانک در اقصی 
نقاط روستایی کشور، باعث حذف میلیون ها سفر هموطنان به شهرها و افزایش 

رضایتمندی آنان شده است.
گفتنی است؛ در راستای سیاست خصوصی ســازی بخش های دولتی و کاهش 
تصدی گری دولت، پست بانک تشکیلاتی تحت عنوان باجه های بانکی روستایی را 
بر اساس مجوز صادره از سوی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ایجاد کرده است. 
در حال حاضر این باجه ها مجاز به ارائه قسمتی از خدمات ارتباطی در بخش های 

مخابرات، پست و پست بانک ایران هستند.
هدف از تأسیس باجه های بانکی روســتایی سهولت و دسترسی بهتر روستاییان 
به خدمات بانکی؛ صرفه جویی در هزینه های روســتاییان و جلوگیری از حوادث 

احتمالی در ترددهای آنها بوده است.

تخصیص خط اعتباری 5۰ میلیارد تومانی به صندوق های 
پژوهش و فناوری 

صندوق نوآوری و شــکوفایی خط اعتباری ۵۰ میلیــارد تومانی به صندوق های 
پژوهش و فناوری شرکت کننده در نمایشگاه "آباد ایران" اختصاص می دهد.

به گزارش معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، 
نمایشگاه فناوری ها و محصولات محرومیت زدا )آباد ایران( ۲۳تا ۲۵ خرداد ماه 
برگزار می شود و با توجه به اهمیت این موضوع، صندوق نوآوری و شکوفایی پنج 

نوع از خدمات و حمایت های خود را اعلام کرد.
این حمایت ها به این شرح است: تخصیص خط اعتباری به صندوق های پژوهش و 
فناوری منتخب در مجموع ۵۰ میلیارد تومان برای تامین مالی طرح های شرکت 
های دانش بنیان حاضر در چارچوبی معین )این صندوق ها شامل مواد و پیشرفته 
انرژی، کشاورزی، صنعت ماشین سازی، سلامت تهران، نوآوری اجتماعی، صنایع 

خلاق، اقتصاد دیجیتال می شود(.
تسهیل و تسریع فرایند اعطای تسهیلات فروش اقساطی)لیزیگ و استصناع( به 
خریداران محصولات دانش بنیان حاضر در نمایشــگاه تا سقف ۷۰ درصد مبلغ 
قرارداد )تا ســقف ۲ میلیارد تومان از طریق خط اعتباری فــوق و مبالغ بالاتر از 
مسیر تسهیلات داخلی صندوق یا بانک های عامل(، حمایت بلاعوض ۷۰درصدی 
از هزینه های اجاره غرفه و غرفه آرایی در نمایشگاه بادیران تا سقف ۳۰ میلیون 
توکمان به ازای هر شرکت اعطای انواع تسهیلات سرمایه در گردش، تولید صنعتی 
و ... با مبالغ بالاتر از حدود خط اعتباری، از مســیر تسهیلات داخلی صندوق یا 
بانک های عامل، تامین مالی مبالغ بالاتر از سقف خط اعتباری، از طریق تسهیلات 

اهرمی و داخلی صندوق در چهارچوب ضوابط و قوانین مربوط.

اخبار

متخصصــان یــک شــرکت 
دانش بنیان توانستند با تولید 
رله های حفاظتی برای کاربرد 
در شــبکه های توزیــع برق 
۱۰درصد نیاز شــرکت های 

برق منطقه ای را رفع کنند.
به گــزارش معاونت علمــی، فنــاوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری، مصطفی اوجــی مدیرعامل 
شرکت دانش بنیان محور آزمای فارس با بیان اینکه این 
مجموعه با هدف طراحی و تولید تجهیزات مهندســی 
برق و الکترونیک ایجاد شــده و گامی موثر در راستای 
خودکفایی صنعت کشور در زمینه برق برداشته است، 
گفت: این شرکت موفق شده مجموعه ای از سیستم های 
حفاظتی را به صنعت برق معرفی کند و هم اکنون یکی 
از تولید کنندگان مطرح انواع رله های حفاظتی، تست 

بلاک و سیستم آلارم است.
وی ادامه داد: این شــرکت با تلاش محققان خود طی 
ســال های متوالی، موفق به تولیــد رله های حفاظتی 
پیشرفته شــبکه برق شــده و تاکنون بیش از ۴۰۰۰ 
دستگاه از انواع رله های حفاظتی توسط این شرکت در 
شبکه برق کشور نصب شــده است. محصولات شرکت 
توسط آزمایشگاه صنایع برق و انرژی و واحد حفاظت و 
کنترل شرکت توانیر ارزیابی شده اند و عملکرد آنها مورد 

تأیید قرار گرفته اســت. مدیرعامل شرکت دانش بنیان 
محور آزمای فارس از اهمیت این محصول در حفاظت 
شــبکه برق و تجهیزات نصب شــده در پست های برق 
فشــار قوی در زمان اتصالی ها خبر داد و از شرکت های 
برق منطقه ای، تابلوسازهای برق و سازندگان پست های 
 برقــی به عنــوان مخاطبین و مشــتریان بالقــوه این 

محصول نام برد.
اوجی درباره ســازوکار عملکردی رله هــای حفاظتی 
توضیح داد: رله هــای حفاظت از جریان برق ســاخت 
داخل، با شناسایی هوشــمند افت و خیز ولتاژ عبوری، 
سامانه ها را از آسیب های احتمالی ناشی از نوسانات برق، 
مصون می کنند. وی خاطرنشان کرد: این تجهیزات در 
شبکه های برق با کمک جداسازی جریان از مدار عبوری، 

تمامی یا بخشی از شبکه را غیر فعال می کنند.
مدیرعامل این شــرکت افزود: همچنین از انواع رله ها و 
سیستم های حفاظتی طراحی شده توسط این شرکت 
می توان به رله جریان زیاد تک فاز، سه فاز و سه فاز زمین، 
رله حساس زمین، رله خطای زمین، رله اضافه جریان 
سه فاز زمین شبکه توزیع، رله حفاظت اضافه و کاهش 
ولتاژ، رله تریپ، رله قفل کننده و رله نظارت بر مدار تریپ 

اشاره کرد.
اوجی درخصوص محصول دانش بنیان رله های حفاظتی 
پســت های فشــار قوی عنوان کرد: این محصول قبل 
از تولید توســط این شــرکت از شــرکت های خارجی 
تامین می شد اما خوشــبختانه توانستیم این محصول 
را بومی سازی کرده و در سطح ولتاژ ۲۰ کیلووات و ۶۳ 

کیلووات طراحی و تولیــد کنیم. وی درخصوص مزیت 
رقابتی این محصول نســبت به نموه های خارجی هم 
گفت: باوجود قیمت بسیار پایین تر این محصول نسبت به 
نمونه های خارجی، خدمات پشتیبان و تعمیر عیب یابی 
آن از مزایای رقابتی این محصول بومی به شمار می رود.

مدیرعامل این شرکت فعال در صنعت برق تصریح کرد: 
این محصــول علی رغم نولید داخلــی، کماکان به طور 
گســترده بخصوص در صنایع نفت و پتروشیمی و گاز 
واردات دارد؛ این در حالی است که با استفاده از تولیدات 
داخلی، رونق اقتصادی محصولات این حوزه و خروج ارز 
از کشور را شاهد خواهیم بود. بومی سازی آن توانسته ایم 

۱۰درصد نیاز شرکت های برق منطقه ای را رفع کنیم.
اوجی ادامه داد: این شرکت به طور مستقیم برای ۲۵ نفر 
اشتغال ایجاد کرده است و از آنجایی که برای تامین مواد، 
سفارش ها و سایز نیازها حلقه های بسیاری درگیر هستند 
این عدد برای اشتغال غیرمستقیم بسیار بالاتر است. وی 
با تاکید بر اینکه حمایت های معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری در رشد شرکت های 
خلاق و دانش بنیان بسیار تاثیرگذار است، مطرح کرد: 
حمایت هایی مانند معافیت هــای مالیاتی و بیمه ای و 
ارائه تســهیلات و حمایت های مالی در استقلال و رشد 
شرکت های دانش بنیان بسیار کمک کننده خواهد بود.

۱۰ درصد نیاز صنعت برق به رله های حفاظتی با تولید دانش بنیان تامین می شود

معافیت های مالیاتی و بیمه ای برای دانش بنیان ها
News kasbokar@gmail.com

عضو هیات علمی دانشــگاه باهنر کرمان با اشــاره به 
وثیقه هــای زیاد بــرای دریافــت وام در فعالیت های 
دانش بنیانی گفت: برای دریافت وام زیاد تلاش کردیم؛ 
ولی به دلیل اینکه وثیقه های مالی زیادی می خواستند 
موفق به دریافت وام نشــدیم. اعظم کرمی دانشــیار 
دانشــگاه باهنر کرمان و عضو هیات علمی دانشــکده 
فیزیک این دانشگاه با دستاورد علمی سامانه هوشمند 
عیب یابی خطوط انتقال نیرو در شاخه برق، الکترونیک 
و رباتیک یکی از شش برگزیده ســومین دوره رقابت 
علمی کنز بود. این سامانه متشکل از پهپادی است که 
از خطوط انتقال برق تصویربــرداری کرده و عکس ها 
روی نرم افزاری بارگذاری و ســپس تحلیل و در قالب 
گزارش هایی با فرمت پی دی اف یا اکســل به کارفرما 

ارائه می شود.
علاقمندان از آبان تا بهمن گذشته فرصت داشتند آثار 
خود را شامل دستاورد علمی در ۶ حوزه صنایع غذایی 
و کشاورزی، ســلامت و تجهیزات پزشکی، آب، انرژی 
و محیط زیســت، برق، الکترونیک و رباتیک، فناوری 
اطلاعات و ارتباطات و هوش مصنوعی و معدن و صنایع 

معدنی در قالب ویدئوی پنج دقیقه ای ارســال کنند. 
آیین اختتامیه این رقابت جمعه ۲۲ اردیبهشــت در 
پارک علم و فناوری پردیس برگزار شــد و برگزیدگان 

جوایز خود را دریافت کردند.
کرمی در مورد این دســتاورد توضیح داد: این سامانه 
خودکار تشخیص هوشــمند عیوب در خطوط انتقال 
برق اســت و با بهره گیری از یک دســتگاه پهپاد برای 
تصویربرداری از خطوط و نرم افــزاری با بهره گیری از 
یادگیری عمیق فرآیند تشــخیص خودکار هوشمند 
عیوب خطوط انتقال و فوق توزیع بــرق را انجام و در 
گزارشــی در قالب پی دی اف یا اکســل به کاربر ارائه 

می دهد.
وی در مورد مشکلات توسعه این ســامانه طی چهار 
ســال فعالیت کاری اظهار داشــت: طرح یا تحقیقی 
که ابتدا در دانشگاه شروع شــود و بعد بخواهیم آن را 
در صنعت توسعه دهیم، دشــوار خواهد بود. ابتدا که 
شــروع کردیم به بودجه ای نیاز داشتیم که از شرکت 
برق منطقه ای کرمان دریافت کردیم و بعد توانســتیم 
آن را توسعه داده و در کشور گسترش دهیم و به طرح 

ملی تبدیل کنیم. کرمی افزود: البته چون توانســتیم 
شــرکت دانش بنیان تاســیس کنیــم، حمایت های 
 شرکت برق منطقه ای و توانیر را دریافت کردیم و طرح 

را پیش بردیم.
دانشیار دانشگاه باهنر کرمان در پاسخ به این سوال که 
چرا از تســهیلات معاونت علمی و فناوری یا صندوق 
نوآوری و شــکوفایی برای توسعه طرح استفاده نکرده 
است، نیز گفت: زیاد تلاش کردیم ولی به دلیل اینکه 
وثیقه های مالی زیادی می خواستند موفق به دریافت 
وام نشــدیم. وی در مورد تلاش های وزارت علوم برای 
هدفمندی پژوهش ها و راه اندازی سامانه نظام ایده ها 
و نیازها )نان( گفت: این سامانه حداقل برای ما خیلی 
موفق نبود. مرتب شاهد هســتیم روندها و سامانه ها 
عوض می شــود و یک راهکار ثابت و اســتاندارد باقی 
نمی ماند. حتی پیش آمده تا مراحل آخر رفتیم، نهادها 
هم نیازهای فناورانه خود را اعلام کردند و ما هم انجام 

دادیم ولی در نهایت نمی پذیرند.
برگزیده رقابت علمی کنز در مورد صادرات این محصول 
نیز توضیح داد: در مراحل اولیه صادرات هستیم، ولی به 

دلیل وجود تحریم ها و اینکه موضوعات مرتبط با برق 
حوزه حساس و مهمی است، صادرات این محصولات 
کار دشواری است. کرمی در پایان خواست روند اعطای 
تســهیلات و ارزش گذاری وثیقه ها آســان تر شود تا 
شرکت های دانش بنیان راحت تر بتوانند وام های مورد 
نیاز را دریافت کنند. رقابــت علمی کنز )کاربرد علم و 
 Knowledge Application اندیشــه در جامعه
and Notion for Society )KANS(( بــا تمرکز 
و توجه ویژه به جامعه علمــی و محققان جوان جهان 
اســلام به عنوان آینده ســازان تمدن نوین اسلامی، 

برگزار می شود.
در این رقابت دانشمندان جوان شــامل دانشجویان، 
مخترعان، پژوهشگران و اســاتید جوان زیر ۴۵ سال 
جهان اسلام می توانند با ارســال دستاوردهای علمی 
و فناوری خود شــامل ایده، مقاله، کتــاب، اختراع و 
محصولات جدیــد به دبیرخانه رقابــت در قالب فایل 
تصویری در این رقابت شرکت کنند. اولین دوره رقابت 
علمی کنز ســال ۱۳۹۷ و دومین دوره ســال ۱۴۰۱ 

برگزار شد.

صندوق نوآوری و شــکوفایی جزئیات انتشــار اوراق 
صکوک نوآوری در بازار ســرمایه برای شــرکت های 
دانش بنیان را منتشر کرد. به گزارش صندوق نوآوری 
و شکوفایی، اوراق صکوک، ابزار تامین مالی مبتنی بر 
استقراض از بازار اوراق بهادار بوده که بر پایه قرادادهای 
اسلامی تعریف شده اســت. بنگاه های اقتصادی حائز 
صلاحیت و بلوغ یافته به لحاظ مالی می توانند با انتشار 
این اوراق، سرمایه در گردش یا سرمایه گذاری جدید 
مورد نیاز برای توسعه فعالیت های خود را با نرخ سود 
مشخص و سررسید معین از طریق بازار سرمایه تامین 

کنند.
روح الله ذوالفقاری معاون تســهیلات و تجاری سازی 

صندوق نوآوری و شــکوفایی با اعلام این خبر گفت: 
از جمله الزامات انتشار اوراق صکوک در بازار سرمایه، 
پذیرش ضمانت بازپرداخت اوراق منتشر شده توسط 
یکی از نهادهای صاحب صلاحیت اســت و از آنجایی 
که عمده دارایی های شرکت های دانش بنیان، دانش 
فنی و دارایی های نامشهود است و دارایی های فیزیکی 
کمتری دارند، تامین وثایق و تضامین مورد نیاز، تبدیل 
به یکی از موانع بزرگ انتشار این اوراق برای دانش بنیان 

ها شده است.
وی افزود: در همین راستا صندوق نوآوری و شکوفایی 
مذاکرات لازم را با شبکه بانکی کشــور انجام داده و از 
سال ۱۴۰۲، با قبول ضمانت شــرکت ها نزد بانک ها، 

امکان پذیرش رکن ضامن توسط بانک ها را تسهیل می 
کند. طبق توافقات انجام شده ضمانت نامه ای معادل 
با ۵۰ درصد مبلغ اصل و سود اوراق منتشر شده توسط 
صندوق نوآوری و شکوفایی صادر می شود و بابت ۵۰ 
درصد باقیمانده از شرکت ها اسناد تجاری )شامل چک 

و سفته و قرارداهای لازم الاجرا( دریافت خواهد شد.
ذوالفقاری ادامه داد: محدودیــت های موجود در بازار 
پول مانعی برای رشــد سریع و توســعه دانش بنیان 
ها اســت و این اوراق به آن ها کمک می کند تا به دور 
چالش های بازار پــول و آثار تورمــی آن، منابع مالی 
 مورد نیاز خود را از طریق بازار ســرمایه به طور پایدار 

تامین کنند.

وی با اشــاره به ضوابط اختصاصی اســتفاده از اوراق 
صکوک نوآوری گفت: این اوراق مختص شرکت های 
دانش بنیان دارای شــخصیت حقوقی سهامی عام یا 
خاص است که دارای حداقل ســرمایه ثبتی و حقوق 
مالکانه شــرکت به ترتیب ۱۰۰ و ۲۰۰ میلیارد ریال 
بوده، جریان نقدی حاصل از عملیات آن طی سال مالی 
اخیر مثبت و حسابرسی صورت های مالی آنها توسط 
حسابرس معتمد بورس انجام شده باشد. شرکت های 
متقاضی می توانند با مراجعه به وبگاه صندوق نوآوری 
و شکوفایی به نشانی www.inif.ir از طریق سامانه 
غزال درخواســت خود را ثبت کــرده و از مزایای این 

خدمت بهره مند شوند.

با انتشار لایحه برنامه هفتم توسعه تکلیف امنیت فضای 
مجازی بر عهده مرکز ملی فضای مجازی گذاشته شده 
است. به گزارش مهر، رئیس سازمان برنامه و بودجه در 
همایش رونمایی از سند لایحه برنامه هفتم توسعه اعلام 
کرد بررسی های لایحه برنامه هفتم در سازمان برنامه و 
بودجه تمام شده و قرار است بعد از آخرین بررسی ها در 
هیئت دولت به زودی از سوی دولت به مجلس ارائه شود.

لایحه برنامه هفتم توســعه برای ســال های ۱۴۰۲ تا 
۱۴۰۶ تدوین شده که دارای ۲۲ فصل و ۷ بخش است 

که بخش های اقتصادی، زیربنایی، فرهنگی و اجتماعی، 
علمی، فناوری و آموزشــی، سیاست خارجی، دفاعی و 

امنیتی و اداری، حقوقی و قضائی است.
در همین راستا تکالیف شــورای عالی فضای مجازی 
در این برنامه به شرح زیر اعلام شده است: در مواردی 
که شورای عالی فضای مجازی دســتگاه های اجرایی 
را به تهیه برنامه اجرایی ملزم می کنند دســتگاه های 
مزبــور موظفند برنامه های مورد اشــاره را در ســقف 
اعتبارات ابلاغی در زمانبندی تهیــه و تنظیم بودجه 

کل کشــور تهیه و به مرکز ملی فضای مجازی ارسال و 
مرکز مزبور پس از تأیید آن را به سازمان برنامه و بودجه 
کشور منعکس نماید.  مسئولیت انطباق تصمیمات و 
اقدامات اجرایی با مصوبات شورای عالی فضای مجازی 
کشــور بر عهده بالاترین مقام دســتگاه اجرایی است. 
فرماندهی امنیت فضای مجــازی و راهبری این حوزه 
بر عهده مرکز ملی فضای مجازی کشــور است و کلیه 
دستگاه های هماهنگ کننده مذکور در سند نظام ملی 
پیشــگیری و مقابله با حوادث فضای مجازی مصوب 

چهل و چهارمین جلسه مورخ ۱۵/۰۸/۱۳۹۶ شورای 
عالی فضای مجازی کشور و سازمان پدافند غیر عامل 
کشور در مأموریت های مرتبط با امنیت فضای مجازی 
کشور در کنترل عملیاتی مرکز ملی فضای مجازی کشور 
قرار می گیرند. در تصمیم گیرهای مرتبط با ایجاد ادغام 
تلفیق یا تفکیک سازمان ها و تنظیم گران بخشی و ملی 
در حوزه فضای مجازی در مراجع تصمیم گیری از رئیس 
 مرکز ملی فضای مجازی با حــق رأی دعوت به عمل 

خواهد آمد.

شرکت سازنده چت جی پی تی جوایزی به مبلغ ۱۰۰ هزار 
دلار به افرادی اعطا می کند که ایــده هایی برای نظارت بر 
هوش مصنوعی ارائه دهند. شرکت اوپن ای آی سازنده چت 
بات چت جی پی تی، اعلام کرد ۱۰ جایزه به مبلغ ۱۰۰ هزار 
دلار )در کل یک میلیون دلار( برای آزمایش هایی در حوزه 
فرایندهای دموکراتیک پرداخت می کند تا چگونگی نظارت 

بر هوش مصنوعی و بررســی تبعیض و چالش های دیگر 
مشخص شود. طبق یک پســت وبلاگی در این خصوص، 
جوایز ۱۰۰ هزار دلاری به دریافت کنندگانی تعلق می گیرد 
که چهارچوبی متقاعد کننده برای پاسخ به سوالات مختلفی 
دارند مانند آنکه آیا هوش مصنوعی می تواند از شخصیت 
های عمومی انتقاد کند و یک فــرد معمولی در جهان چه 

ویژگی هایی دارد. منتقدان مدعی هســتند سیستم های 
هوش مصنوعی مانند چت جی پی تــی به دلیل داده های 
ورودی شان، دچار تبعیض هســتند. کاربران نمونه هایی 
از پاسخ های نژاد پرستانه یا جنســیت زده نرم افزار هوش 
مصنوعی را نیز رصد کرده اند. در این میان نگرانی هایی مبنی 
بر آن وجود دارد که هوش مصنوعی در موتور جستجوهایی 

مانند گوگل و بینگ) متعلق به مایکروســافت( اطلاعات 
نادرست را به شیوه ای متقاعد کننده تولید کند.

اوپن ای آی در همین راستا یکی از پیشروان قانونگذاری برای 
هوش مصنوعی است. با این وجود اخیرا تهدید کرده بود به 
دلیل قوانین پیشنهادی ســختگیرانه اتحادیه اروپا در این 

خصوص، در منطقه مذکور فعالیت نخواهد کرد.

وثیقه های سنگین، فناوران را از دریافت وام منصرف می کند

ضرورت تسهیل اعطای تسهیلات و ارزش گذاری وثیقه ها 

فناوری و 
اطلاعات

از سوی صندوق نوآوری اعلام شد؛

جزئیات انتشار اوراق صکوک در بازار سرمایه برای دانش بنیان ها

در لایحه دولت؛

برنامه هفتم توسعه تکلیف امنیت سایبری را مشخص کرد

جایزه ۱۰۰هزار دلاری برای نظارت بر هوش مصنوعی
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کار و
کارآفرینی 

»كسبوكار«بررسيميكند

مساله   محوري  در انتخاب  ایده هاي  استارت آپي
»استارت آپ«یعني ایده اي  که وقتی به ذهن می رسد با یک فضای 
تقریبا ناشــناخته روبرو اســت یعنی ایده ای که بازار، رقبا و... آن 
خيلي مشخص نيستند. چند نكته درباره 
استارت آپ ها مهم هستند که باید بدانيم؛ 
اول اینكه یک ایده اســتارت آپي زماني 
مي تواند موفقيت آميز باشــد یا به قولي 
بگيرد که برحسب نياز انتخاب شده باشد، 
یعني ایده اســتارت آپ مساله محور باشــد و براي حل مساله اي پا 
به عرصه گذاشته باشد. نكته بعدي این اســت که ایده استارت آپ 
مي تواند در هر حوزه اي باشد و نكته آخر هم این است که راه اندازي 
استارت آپ مختص افراد نيست و سازمان هاي بزرگ هم مي توانند به 
راه اندازي استارت آپ هایي در سازمان خودشان بپردازند. ما در این 
گزارش به بررســي نكته اول که گام اساسي یک استارت آپ موفق 

است، مي پردازیم. 

مسالهمحوري
همانطور که قبلا هم گفته ایم، در ایــن گزارش قصد داریم اصل 
مساله محوري را در انتخاب ایده هاي استارت آپي بررسي کنيم و 
بگویيم که چرا اینقدر بر اینكه ایده باید براي رفع نياز پا به عرصه 
بگذارد، تاکيد مي کنيم. البته شاید نيازي به تاکيد ما هم نباشد و با 
نگاهي به استارت آپ هاي موفق چند سال اخير این موضوع را در 
بطن آنها بيابيم، ولي تاکيد ما باعث خواهد شد که نگاه دقيق تري 
به آنها داشته باشيد. استارت آپ هایي مثل اسنپ، شيپور، دیوار، 
دیجي کالا و... همه بر پایه رفع نياز و در واقع پاسخگویي بهتر به 

نياز ها به وجود آمده اند. 
خود موضوع مساله محوري موضوع چالش برانگيزي است و در 
پيرامون خود ســوال هایي را در ذهن ایجاد مي کند که ذهن را 
به صورت کامل درگير مي کند. ســوالاتي مثل تعریف مساله و 
اینكه مساله چيست؟ اگر مساله این است، پس معناي مشكل 
چيست؟ آیا مســاله و مشــكل داراي یک معني هستند؟ کدام 
مسائل اولویت دارند؟ و سوال هاي بي شــمار دیگري که مانند 
معمایي ذهن مــا را درگير مي کنند. وارد شــدن به این معما ها 
بيشــتر در حوزه خط مشــي گذاري و موضوعات کلان کاربرد 
دارد. گزارش ما حول این موضوع مي چرخد که ایده هایي خوب 
هستند که برحسب نياز ها انتخاب شــده باشند و درصدد حل 
نيازي برآمده باشــند. نياز ها ثابت هستند و فقط راه پاسخ دادن 
به آنها بســته به شــرایط تغيير مي کند. مثلا وقتي با موسس 

اســتارت آپ »با همســفر« صحبت مي کردم -اپليكيشني که 
کمک مي کند افراد در مســافرت ها و رفت و آمد هایي که دارند 
صندلي هاي خالي ماشين خود را بفروشند- ایشان مي گفت که 
چنين کاري در گذشته هم انجام مي شد و به این نياز در گذشته 
هم توجه مي شد، ولي با یک ابزار دیگر و به شكل کاغذي و ما هم 
در حال پاسخ دادن به این نياز هســتيم و این نياز را با توجه به 
شرایط و مقتضيات زمان و به صورت اپليكيشني پاسخ مي دهيم 
 و نكته دیگر هم در مبحث نياز این است که براي پاسخگویي به

 یک نياز ممكن است چند اســتارت آپ وارد عرصه شوند و این 
موضوع منجر به شكست برخي از آنها نخواهد شد و اتفاقا رقابتي 
هم به نفع مشتري شكل مي گيرد و تنها در صورتي ممكن است 
برخي از آنها شكســت بخورند که از ابزار و... رقيب تقليد کرده 
باشند. وقتي استارت آپ شــما درصدد رفع نياز باشد، مطمئنا 
بازار و مشــتري هاي خودش را دارد، یعني افرادي هســتند که 
به محصول یا خدمت شــما نياز دارند. پس شــما با این حرکت 
بزرگ ترین دغدغه کســب و کارتان یعني مشتري را یافته اید و 
فقط باید آن را به مشتریان خود معرفي کنيد یا اینكه این نياز را در 
آنها بيدار کنيد. البته کاربردي کردن ایده برحسب نياز و تطبيق 
خروجي شما با آن چيزي که مورد نظر مشتري است هم دشوار 
 است و سعي مي کنيم در مقاله بعدي راه هاي کاربردي کردن آنها 

را بررسي کنيم. 
 نياز هــا در طــول زمــان ثابت هســتند. بــراي پيــدا کردن

 یک ایده  که برحسب نياز باشد مي توانيد به نياز هاي خود توجه 
کنيد یا اینكه با نگاهي دقيق تر نياز هاي اطراف که زیاد هم هستند 

را بيابيد. 

ارزشهايغاييوابزاري
وقتي صحبت از نياز مي کنيم، پاي ارزش هاي غایي و ابزاري هم 
به ميان مي آید. براي پيدا کردن ایده هاي برحسب نياز مي توانيد 
از ارزش هاي غایي و ابزاري هم استفاده کنيد که ارزش هاي ثابتي 
هستند و مي توانند مبناي کارتان قرار بگيرند و باعث دقيق تر شدن 

نگاه شما شوند. 
ارزشهايغاييمثل:زندگــي راحت )زندگي مرفه(، زندگي 
هيجان انگيز )زندگي پرتحرك و مهيج(، برخورداري از حس به 
انجام رساندن کار )همكاري هميشگي(، دنيایي سراسر صلح و 

آرامش )بدون جنگ و درگيري( و... 
ارزشهايابزاري: بلندپروازي )سخت کوشــي و آرزومندي(، 

روشن فكري )ذهن باز و آماده به کار(، توانا )شایسته(، شاد )سرزنده 
و سرحال( و... 

ملاكارزيابيايدههاتوسطشتابدهندهها
با نگاه به شتاب دهنده ها و بررسي آنها، متوجه این موضوع مي شویم 
که ملاك اکثر آنها هم براي کمک به پرورش یک ایده و همكاري 
 با یک استارت آپ مساله محوري است. پس اگر به دنبال تاسيس 

یک استارت آپ هستيد یا اینكه ایده اي دارید، براي موفق شدن 
مساله محوري و انتخاب ایده بر مبناي نياز را جدي بگيرید. 

نكتهپاياني
به فرض اینكه شما ایده اي برحســب نياز پيدا کردید و استارت 
کارتان را زدید، درست است که گام اصلي را به درستي برداشته اید، 
ولي تازه ابتداي کار هستيد و براي موفقيت به ابزار و حرکت هاي 

زیاد دیگري مثل بازاریابي و معرفي محصول، تامين ســرمایه، 
رقابت، تيم خوب و... نياز خواهيد داشت. در گزارش هاي بعدي به 
نكته هاي دیگر و ابزاري که استارت آپ ها باید در مسير رشد داشته 
باشند، خواهيم پرداخت. براي مشاهده مصاحبه هاي صاحبان 
اســتارت آپ ها و رموز موفقيت برخي از آنهــا و دیدن مقالاتي 
درباره استارت آپ ها مي توانيد به بخش استارت آپ هاي روزنامه 

»کسب وکار« مراجعه کنيد. 

هوشــمند کــردن یــک آپارتمان 
متوســط – 70 تا 90 متري - بسته 
به آپشن هاي مورددرخواست، 10 تا 
15 ميليون هزینــه دارد و گرچه در 
حال حاضر ســازندگان به این هزینه 
روي خوش نشــان نمي دهند، کارشناســان هوشمندسازي 
ساختمان ها نسبت به آینده بازار این حرفه خوش بين هستند. 
تصور کنيد بيرون از خانه باشيد و بتوانيد به وسيله نرم افزاري 
کــه روي موبایلتان نصب مي شــود تجهيزت سرمایشــي و 
گرمایشي را قبل از رسيدن به منزل روشن کنيد و خانه را در 
زمان ورودتان به دماي دلخواه برسانيد. تصورکنيد چراغ هاي 
خانه تان با ورود شما به هر اتاق به صورت خودکار روشن شوند 
و پرده هاي هر اتاق به وضعيتي قرار گيرند که بيشترین نور را 
متناسب با آن ساعت روز در اختيارتان قرار دهند. زندگي در 
خانه اي که با ریموت کنترل، گوشي موبایل یا تبلت هر زمان 
که اراده کنيد بتوانيد تمامي تجهيــزات را کنترل کنيد و از 
اوضاع امنيتي و حتي نشتي گاز یا آبياري باغچه و گلدان هایتان 
مطمئن شوید، تجربه اي اســت که با هوشمندسازي خانه به 

دست مي آید. 

هوشمندسازيموفقيتآميز68هزارمترمربعاز
ساختمانهايدولتي

هوشــمند کردن خانه ها هنوز در کشــور ما جــا نيفتاده اما 
طرح هایي براي هوشمندسازي بعضي ساختمان هاي دولتي 
به صورت آزمایشــي به اجرا درآمده و نتایج به دســت آمده 
موفقيت آميز بوده اســت. پيمان نجفي راد، کارشناس مصالح 
و تكنولوژي هاي جدید ســاختماني دربــاره جزئيات طرح 
هوشمندســازي ســاختمان هاي دولتي به »کســب وکار« 
گفت: لــزوم کاهش مصرف انــرژي و افزایش ســطح رفاه و 
ایمني در بناهاي کشور موجب شــد 10 ساختمان دولتي با 
زیربناي مجموع 68 هزار متر مربع در سراســر ایران طي یک 
طرح پایلوت ملي هوشمندسازي شــوند. نتایج این طرح که 
توســط یک شــرکت بخش خصوصي و با دانش کارشناسان 
بومي به اجرا درآمــد حاکي از صرفه جویــي 50/4 درصدي 
مصرف انرژي در این ســاختمان ها بود. به گفته مدیر تحقيق 
و توســعه گروه صنعتي آترین با توجه بــه توفيق این طرح 
آزمایشي، امكان سنجي توســعه هوشمندسازي بيش از 70 
هزار ساختمان دولتي در سراسر کشــور توسط شرکت هاي 
توانمند بخش خصوصي در دســتور کار قرار گرفته است. وي 
درباره اجراي هوشمندسازي در ســاختمان هاي غيردولتي 
و خانه هاي شــخصي گفت: این تجربه در کشــور ما در حال 
حاضر عموميت ندارد و هزینه 10 تا 15 ميليوني براي تبدیل 
یک خانه معمولي به خانه اي هوشمند براي اغلب مردم دور از 
ذهن است اما افزایش قيمت حامل هاي انرژي و معرفي مزایاي 
زندگي در خانه هوشــمند، موجب توســعه هوشمندسازي 
 خانه هــا مي شــود و آینــده روشــني را پيــش روي ایــن 

بازار قرار مي دهد. 

هوشمندســازيخانههانيازمندمعرفيمزاياو
بازاريابي

دانش هوشمندســازي ابنيه در کشــور ما توســط شرکت 
تماس گسترکيش بومي سازي شــده و توانمندي اجراي این 
کار به تایيد مراجع ذي صلاح از جمله سازمان بهره وري انرژي 
رسيده است. طهماسب داودي کارشــناس هوشمندسازي 
ابنيه که شــرکت تحت مدیریــت وي اجــراي پایلوت ملي 
هوشمندسازي 10 ساختمان دولتي را با موفقيت اجرا کرده 
است با بيان این مطلب به »کسب وکار«، گفت: هوشمندسازي 

خانه به عنوان محصولي خدماتــي نيازمند معرفي و بازاریابي 
در سطح کشور اســت اما شــرکت هاي فعال در این زمينه با 
مشــكلاتي مثل کمبود نقدینگي و مقاومت بازار ساخت وساز 
در برابر پدیده ها و تكنولوژي جدید روبه رو هســتند. داودي 
درباره اهداف اصلي هوشمندســازي ساختمان ها اظهارکرد: 
هوشمندســازي 3هــدف محــوري را دنبال مي کنــد؛ اول 
بهينه سازي مصرف انرژي در بناها، دوم افزایش رفاه ساکنان 
و کاربران و سوم افزایش ســطح ایمني ساختمان. مدیرعامل 
شــرکت تماس گســتر کيش فناوري بومي هوشمندسازي 

ســاختمان ها )EBMS( را محصولي با مزیت اقتصادي قابل 
توجه دانست و افزود: بخشي از تجهيزات این فناوري وارداتي 
است اما چون دانش طراحي و اجراي کار کاملا بومي شده در 
عرضه انبوه آن مطابق با نيازهاي پروژه هاي ساختماني مختلف 

هيچ محدودیتي وجود ندارد. 

شهرديجيتالباخانههايهوشمندساختهميشود
داودي با بيان اینكه شــهرهاي دنيا طي یــک روند تكاملي 
در مسير دیجيتالي شــدن قرار دارند، گفت: بدون خانه هاي 

هوشمند نمي توان به شهر دیجيتال فكر کرد بنابراین توسعه 
بازار هوشمندسازي خانه ها طي ســال هاي آینده کاملا قابل 
پيشــژبيني اســت. به گفته وي هزینه هوشندسازي خانه ها 
در برابر صرفه جویي که در هزینه هاي انرژي صورت مي گيرد 
توجيه پذیر اســت و چنانچه دولت در کنار تلاش براي تغيير 
الگوي مصرف انرژي، حمایت از روش هاي بهينه سازي مصرف 
انرژي مثل هوشمندســازي خانه ها را نيز با جدیت بيشتري 
دنبال کند هزینه هاي هوشمندســازي در تيراژ انبوه به نحو 

قابل توجهي کاهش خواهد یافت. 

گزارش»كسبوكار«ازوضعيتهوشمندسازيساختمانهادرايران

15 ميليون هزینه هوشمندسازي یك خانه90متري
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سبکزندگي

وارد پارك كه مي شــوي حضورشان را 
حس نمي كني ولي همين كه مي نشيني 
كم كم مي بيني شــان. دنبــال بچه ها 
مي دوند و بدون اينكه خود بچه ها بدانند 
از آنها عكاسي مي كنند. بعد عكس ها را 
به پدر و مادرها نشــان مي دهند و برايشان چاپ مي كنند. قيمت 
هر فريم عكس روي شاســي 7000 تومــان و روي كاغذ 6000 
تومان است. اين كار هر روزشان است. از صبح تا عصر توي پارك ها 
مي چرخند و از بچه ها عكس مي گيرند. ايده شــان هم اين است 
كه نمي خواهند تن به ســليقه بازار بدهند و ژست هاي مصنوعي 
آتليه اي را به بچه ها تحميل كنند. آنها مي خواهند شور و هيجان 
بچه هــا را در هنگام بازي به تصوير بكشــند. اين داســتان گروه 
 3 نفره اي است كه روزهاي زندگي شــان را به عكاسي از كودكان 

در پارك ها مي گذرانند. 

پارك باغ موزه قصر جايي اســت كه بچه ها براي عكاسي انتخاب 
كرده اند. عكس ها را روي نيمكت هاي سيماني پارك چسبانده اند 
و خبري از قيمت رويشان نيست. مي گويند قيمت ها باعث مي شود 
مشتري بپرد. يكي از پدرها موقع عكاسي از بچه اش مي گويد: آدم 
اين عكاس هاي دوره گرد را توي خيابان مي بيند ياد دوربين هاي 
پولارويد و عكس هاي سفر مشهد مي افتد. يادش بخير! آن وقت ها 
كمتر كسي دوربين داشت و مردم دسته جمعي دور حرم مي ايستادند 
و ازعكاس هاي دوره گرد مي خواستند عكس شان را بگيرد. عكاس ها 

هم با تاخير عكس را چاپ و به دستشان مي رساندند. 

     داستان يك آغاز 
محمد محمدامين، سرپرست گروه، همراه با رويا و مرضيه يك سال 
است كه فارغ التحصيل شده اند. او درباره روزهاي آغاز ايده عكاسي از 
بچه هاي توي پارك ها مي گويد: اواخر آذرماه سال گذشته بود كه يك 
روز خسته و بي پول در پارك كريم خان دور هم جمع شديم و به اين 
فكر كرديم كه چه جوري بايد پول در بياوريم؛ همان جا ايده عكاسي 
از بچه ها در پارك به ذهن مان رسيد و عزممان را جزم كرديم تا از اين 
راه درآمد داشته باشيم. با يك ميليون وام توانستيم يك پرينتر پرتابل 
تهيه و كارمان را شروع كنيم. هركدام از ما نفري 800 هزارتومان در 
ماه درآمد دارد البته ما هزينه هايي مثل خريد كاغذ و شاسي را علاوه 
بر هزينه رفت وآمدهايمان داريم. قيمت هر فريم عكسي كه چاپ 
مي شود 7000 تومان است كه 2000 تومان آن براي شاسي و كاغذ 

هزينه مي شود. زحمتي كه عكاسي در پارك دارد هيچ وقت با عكاسي 
در آتليه برابري نمي كند. 

     قرباني سليقه بازار نمي شويم
رويا نوري نژاد به  ارتباط ميان ديدگاهشان و عكاسي مستند اشاره 
مي كند و مي گويد: ما ســعي كرده ايم تا آنجايي كه مي توانيم وارد 
سليقه بازاري نشويم. سليقه بازار به نظرم خيلي تجاري و تكراري 
است. ايده هايي كه آزمون خودشــان را پس داده اند و ديگر جايي 
براي خلاقيت ندارند. او درباره انتخاب اســم »درنگ« براي گروه 
عكاسي شان ادامه مي دهد: درنگ با اين انگيزه انتخاب شد كه آدم ها 
در يك لحظه درنگ كنند. دغدغه اصلي ما عكاسي مستند است 
و ترجيح مان اين است كه عكس هايمان در مقابل عكس هايي كه 
با ژست هاي مصنوعي در آتليه گرفته مي شود حرفي براي گفتن 
داشته باشد. او به انگيزه كار در پارك ها اشاره مي كند و مي گويد: هر 3 
نفر ما دوست نداشتيم يك كار پشت ميزي داشته باشيم، اصلا ذات 
عكاسي به گونه اي است كه در دل خودش شور و هيجان دارد. چيزي 
حدود 70درصد خانواده هايي كه از بچه هايشان عكس گرفته ايم از 

عكس هاي ما راضي بودند. 

     عكاسي با دوربين موبايل يا دوربين عكاسي
مرضيه رشــيدي درباره روش هاي بازاريابي شــان ادامه مي دهد: 
مردم در مرحله اول دوســت ندارند از بچه هايشان عكس بگيريم 
و دوربين هاي موبايل شان را نشــانمان مي دهند، اما همين كه به 
آن ها مي گوييم ما از بچه هاي شما عكس مي گيريم و اگر عكس ها 
را ديديد و خواستيد برايتان چاپ مي كنيم و شما تنها هزينه چاپ را 
مي پردازيد، بعد از آن حاضر مي شوند از بچه هايشان عكس بگيريم. 
بعضي ها بوده اند كه وقتي براي عكس گرفتن از بچه شــان با آنها 
وارد صحبت شــده ايم خيلي بد برخورد كرده اند و در نهايت اجازه 
داده اند كه يك عكس از بچه شان بگيريم اما بعد از همين يك عكس 
علاقه مند شده اند و در نهايت 8 تا 10 فريم عكس برده اند. او درباره 
استفاده از بچه ها به عنوان سوژه ادامه مي دهد: فكر مي كنم انتخاب 
بچه ها انتخاب خوبي بود چون در نهايت پدر و مادرها بچه هايشان 
را در قاب مي بينند و براي ماندگاري لبخندشان راحت تر پول خرج 

مي كنند.  
محمد، دلگرمــي مردم در هنــگام كار را يكــي از انگيزه هاي 
پشتكارشــان بيان مي كند و ادامه مي دهد: يكي از روزهايي كه 
در پارك ساعي مشغول كار بوديم يكي از ماموران آمد و به دليل 

تجمع از ما خواست تا وســايل مان را جمع كنيم اما آنقدر پدر و 
مادرها با اصرار منتظر آماده شدن عكس هاي بچه هايشان بودند 
كه مامورها قضيه را پذيرفتند. به نظر من هنوز براي عكاســي 
خياباني و به ويژه عكاسي كودكان آن هم در پارك ظرفيت هاي 
زيادي باقي مانده اســت. تعدادي از مشــتري ها هم هســتند 
كه چندين بار با ما برخــورد كرده اند و در همــه  نوبت ها براي 
بچه هايشان عكس سفارش داده اند. اينكه بخواهي اين همه ابزار 
را حمل كني و بيايي داخل پارك و مشــتري جذب كني و بعد 
دنبال بچه ها بدوي و از آنها عكس بگيري راحت نيست. مرضيه 
به مشكل بيكاري دانشجويان رشته هاي هنري اشاره مي كند و 

مي گويد: متاســفانه فارغ التحصيلان رشته هاي هنري به دليل 
نبود بازار كار هميشــه دچار مشكل هســتند. به ويژه رشته اي 
مانند عكاسي كه نسبت به بقيه بازار كار كمتري دارد مثلا تنها 
20 درصد ورودي هاي رشــته ما در حال حاضر از راه عكاســي 
درآمد كسب مي كنند. تعداد زيادي از آنها بيكار هستند يا براي 
امرار معاش راه ديگري را انتخاب كرده اند. متاسفانه دانشجويان 
رشته هاي هنري وقتي از دانشــگاه ها فارغ التحصيل مي شوند 
نمي تواننــد از راه هنرشــان درآمدزايي كنند و بخش بســيار 
بزرگي از اين مساله به جاي خالي واحدهاي درسي براي براي 

تجاري سازي ايده هاي هنري برمي گردد. 

     ما براي پول هايتان نقشه نكشيده ايم
در پايان صحبت هايمان محمد به نكته جالبي اشــاره مي كند و 
مي گويد: متاسفانه در پارك هاي شــمال شهر مانند قيطريه از ما 
استقبال چنداني نشــد. انگار پولدارترها سخت تر پولشان را خرج 
مي كنند. وقتي در پاركي مانند قيطريه سراغ مردم مي رفتيم تا از 
بچه هايشان عكاسي كنيم طوري با ما برخورد مي شد كه انگار براي 
پول هاي توي جيبشان نقشه كشــيده ايم اما در پارك هايي مانند 
ســاعي و لاله مردم خيلي با هيجان تر از ما استقبال مي كنند. به 
همين دليل بيشتر سراغ پارك هاي مناطق مركزي شهر مي رويم تا 

پارك هاي شمال شهر. 

گزارش »كسب و كار« از بازار  آتليه هاي خياباني 

عکاساندورهگرديکهعکاسيخواندهاند

اگر از يك مصرف كننده لوازم آرايشــي بخواهيد تنها 
يك توليدكننده لوازم آرايشي ايراني را نام ببرد قطعا 
لحظاتي فكر مي كند و شــايد پس از آن نتواند پاسخ 
شما را بدهد. البته شايد نام توليدكنندگاني كه كرم، 
شامپو، ژل، مواد محافظتي و اخيرا هم رنگ مو را توليد 
می كنند بشنويد اما هيچ كدام آنها لوازم آرايشی با كيفيت يك برند بين المللی 

توليد نمی كنند.
بارها شــنيده ايم كه ايــران هفتمين مصرف كننــده لوازم آرايشــي دنيا و 
دومين در خاورميانه اســت و ســن آرايش در ايران به زير 14سال رسيده، 
شــايد همين موضوع باعث شــده كه بازار بزرگ و درخشان اين محصولات 
براي توليدكنندگان بــزرگ دنيا هرگــز جذابيت خود را از دســت ندهد. 
با اين حــال توليدكننــدگان داخلي حتــي در اوج تحريم هــا و قبضه بازار 
 توســط لوازم تقلبي باز هم گوشــه اي از ســهم نجومي اين لوازم را در سبد 

خانواده ها ندارند. 
بخش تحقيقات بــازار يورو مانيتور با بررســي بازار محصولات آرايشــي و 
بهداشــتي ايران، گزارش هاي متعددي در اين زمينه منتشر كرده است. اين 
مركز پيشتر اعلام كرده بود ارزش بازار محصولات مراقبت از پوست در ايران به 
دليل تبليغات و بازاريابي گسترده با رشد 24 درصدي به بيش از 300 ميليون 

دلار در سال 2010 رسيد.
اخيرا اين مركز نيز پيش بيني كرده با توجه به رشــد جمعيت افراد جوان در 
ايران و تغيير الگوي مصرف در اين كشــور ارزش بازار محصولات مراقبت از 

پوست تا سال 2015 به بيش از 4/6 ميليارد دلار برسد. 
همچنين پيش از اين ســتاد مركزي مبارزه با قاچــاق كالا و ارز اعلام كرده 
بود كه لوازم آرايشي كه به طور قانوني وارد كشــور مي شود، تنها پاسخگوي 

10درصد از نياز بازار است. 

توليد داخل تحليل مي رود
بر اســاس آمار انجمن صنايع بهداشتي، آرايشي و شــوينده 96 واحد توليد 
محصولات آرايشــي و بهداشــتي در اين انجمن عضو هســتند. در بين اين 
واحدها، 8 واحد در زمينه توليد ادكلن، يك واحد در زمينه توليد خط چشم، 4 
واحد در زمينه توليد رژ لب، 8 واحد در زمينه توليد رنگ مو، 2 واحد در زمينه 
توليد رژ گونه، 2 واحد در زمينه توليد ژل بدن، 33 واحد در زمينه توليد كرم، 
4 واحد در زمينه توليد كرم پودر، 4 واحد در زمينه توليد كرم موبر، 2 واحد 
در زمينه توليد لاك ناخن، 6 واحد در زمينه توليد كرم ضد آفتاب و 5 واحد 
نيز در زمينه توليد ژل دست و صورت فعاليت مي كنند. بيشترين تعداد واحد 
توليد انواع كرم نيز در استان تهران واقع شده است كه برخي از آنها خط توليد 

را بسيار محدود كرده اند و گروهی نيز موقتا كار را تعطيل كرده اند. 

   عاشقان سينه چاک برندهای خارجی
بيش از 20ســال از زماني كه برندهايي چون »نارون« به توليد رژلب هايي با 
كيفيت مطلوب مي پرداختند گذشته است اما امروز توليدكنندگان مي گويند 
برايشان صرف ندارد كه لوازم آرايش صورت توليد كنند چرا كه قيمت تمام 
شده از قيمت مشــابه محصول قاچاق آن در بازار بيشــتر مي شود. از طرفي 
مشــاهدات نشــان مي دهد مصرف كنندگان ايراني طالب برندهاي اروپايي 

هستند.
 احســان فروشــنده لوازم آرايش در بــازار تهــران اســت. وي مي گويد: 

مصرف كنندگان ايراني برندهاي خارجي را دوست دارند. 

درســت اســت كه برند ايراني لوازم آرايش نداريم اما مشــتريان هم هرگز 
سراغي از ايراني ها نمي گيرند. مشــتريان ما عموما خرده فروشان محله ها و 
آرايشگاه داران هستند كه دنبال لوازم خارجي مي گردند درحالي كه مواد اوليه 
بسياري از آنها به طور قاچاق وارد كشور مي شود و توسط افراد همين صنف در 

انبارهاي ورامين تهيه و بسته بندي مي شود. 
برچسب »شبنم« را هم دانه اي 500تومان مي خرند و روي بسته بندي ها نصب 
مي كنند و به اين ترتيب كالا تبديل به اصل مي شود. مشتري ها اما مي گويند 
كالاي اروپايي كيفيت بالايي دارد و بــراي تهيه لوازم مورد نياز به نمايندگي 
رسمي شركت مربوطه مراجعه مي كنند تا خاطرشــان از خريد يك جنس 

باكيفيت آسوده باشد. 

   توليد توجيه اقتصادي ندارد
»توليد لوازم آرايش در ايران يك ســرمايه گذاري منطقي نيســت.« اين را 
بعضی توليدكنندگان به »كسب و كار« می گويند. رئيس كميسيون آرايشي 

و بهداشــتي مجمع عالي واردات نيز بــر اين ادعا صحه مي گــذارد. محمد 
پورخسرواني معتقد اســت 40آيتم در قيمت گذاري لوازم آرايشي وارداتي 
موثر است كه بيشتر آن شامل هزينه هاي گمرك، حمل و نقل و ماليات است 
و قيمت تمام شده براي مصرف كننده بالاست اما با اين حال توليد اين كالاها 
در ايران مزيت توليد ندارد زيرا كيفيتي كه به دســت مي آيد با هزينه اي كه 
انجام شده متناسب نيســت بنابراين توليدكننده ترجيح مي دهد اين كار را 

انجام ندهد. 
به اعتقاد وي »زماني كه در لوازم آرايشــي توليد ناچيز و تقاضا بالا باشــد، 
شركت هاي زيادي اقدام به واردات اين محصول مي كنند و بازار لوازم قاچاق 
نيز رونق مي گيرد. اما محصولاتي كه از مبادي قانوني وارد كشــور مي شوند، 
پيش از اينكه به دســت مصرف كننده برســند به دليل هزينه هاي گمرك، 
ضريب افزايش 4برابري دارند و وقتي به اين هزينه ها اعتراض مي شود منفعت 
توليدكننده داخلي را مطرح مي كنند درحالي كه اصلا چنين توليدكننده اي 

وجود ندارد.« 

از ســال هاي گذشــته تاكنون اين نوع حمايــت از توليد داخلــي در لواي 
تعرفه هــاي گمركي اعمــال مي شــود اما در نگــرش عمومي بــه برتري 
 كيفيت كالاي خارجي و تغيير در ســبد مصرف خانواده هــا تغييري ايجاد 

نشده است. 
از طرفي قاچاق بي رويه اين محصولات به شركت هاي قانوني و دولت نيز بسيار 
لطمه زده است زيرا بر اساس بررسي ها بسياري از محصولاتي كه تحت عنوان 
يك برند فروخته مي شوند سال هاســت كه در كارخانه اش توليد نمي شوند 
و اين را حتــي آن 14ميليون خانمي كه مصرف كننده لوازم آرايشــي مجاز 

هستند نمي دانند. 

   برندهاي پرطرفدار در ايران
به اعتقاد فروشندگان بازار، امروز پرطرفدارترين برندهاي لوازم آرايشي اورآل، 
اتود، مك، كارول، ماي، كلينيك، گلدن رز و هنكل هستند كه عمدتا ساخت 

كشورهايي چون آمريكا، فرانسه، آلمان، برزيل و كره هستند. 

گزارش »كسب وكار« از بازار خرید و فروش لوازم آرایشی

ایرانبرندآرایشیندارد
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کشاورزي

چنــد   ســالي اســت كــه زيــاد   
مي بينيمشان، گوشــه آپارتمان ها و 
گل فروشي ها. با شــاخه هاي د  ر هم 
تنيد  ه شــان كه ما را ياد   د  رخت هايي 
مي اند  ازند   كه د  ر كود  كي روي كاغذ 
مي كشــيد  يم، د  رختچه هاي كوچك گرد  ي كه خانه هايمان 
را به طبيعت پيوند   مي د  هند  . از بن ســاي صحبت مي كنيم. 
گياهي كه اين روزها شكل ها و طرح هاي مختلفي پيد  ا كرد  ه 
است و ميوه و شــكوفه هم د  ارد  . اما كسب و كار فروشند  گان 
بن ساي د  ر كشور تا چه اند  ازه پررونق است؟ ميزان صاد  رات و 
وارد  ات اين گياه د  ر كشور به چه شكل است؟ براي يافتن پاسخ 
اين سوال ها به ســراغ فعالان بازار اين گياه رفتيم و از آنها د  ر 

اين مورد   سوال پرسيد  يم. 
يــــكي از پرورش  د  هند  گان عمد  ه بن ســاي كشور د  ر اين 
خصوص به »كســب و كار« مي گويد  : بن ســاي به طور كلي 
يعني كشت د  رختچه د  اخل ســيني كه بسيار زمانبر است و 
زحمت زياد  ي د  ارد .وي د  ليل بالا بود  ن قيمت بن ســاي د  ر 
 ميان د  يگر گل و گياه ها را همين زمان بــر بود  ن د  وره توليد   

گياه مي د  اند  . 
كارگاهشــان د  ر رشــت اســت و مي گويد   كه هر چه د  ارند   
توليد   د  اخل اســت و چيزي وارد   نمي كننــد  ، اما يكي د  يگر 
از فروشند  گان عمد  ه بن ســاي مي گويد  : كسب و كار كشت 
بن ساي د  ر كشور ما تازه چند   سال است كه راه افتاد  ه است و 
به همين د  ليل هر گياه بن ساي بزرگي كه مي بينيم وارد  اتي 
است، ما هنوز نتوانســتيم به فناوري و تجهيزات و همچنين 
نيروي كار متخصص براي توليد   گياه هايــي د  ر ابعاد   بزرگ 
د  ســت پيد  ا كنيم. همچنين عمر اين گياه به شــكلي است 
كه براي د  يد  ن نتيجه كارمان حد  اقل به چند  ين ســال زمان 

احتياج د  اريم. 
وي مي گويد  : براي اينكه بتوانيم د  ر زمينه توليد   بن ساي د  ر 
كشور خود  كفا شويم پيش شــرط هايي لازم است كه هنوز با 
آنها فاصله د  اريم، او د  ر اد  امه به قيمت بالاي كود   د  ر كشــور 
اشــاره كرد  ه و مي گويد   كود  ي كه پيش از اين كيسه اي 60 
هزار تومان خريد  اري مي كرد  ه اكنون كيســه اي 280 هزار 
تومان شد  ه است و اين مسلما به كسب و كار او ضربه زد  ه است. 
هزينه هاي كارگري نيز د  ر كشور ما از نظر فعالان عرصه گل 
بالاست و به همين د  ليل نمي توانيم روي توليد   عمد  ه بن ساي 

و به سود   رســيد  ن د  ر اين زمينه حد  اقل فعلا حساب خاصي 
باز كنيم. 

همچنين توليد   كنند  گان اين گياه كه د  ر گلخانه توليد   مي شود   
مشكل قيمت سوخت نيز د  ارند  ، مشكلي كه د  ر زمستان و با 
كاهش توليد   گاز كشــور آنها را واد  ار به استفاد  ه از گازوئيلي 
مي كند   كه د  ر فــاز د  وم هد  فمند  ســازي يارانه ها با افزايش 

قيمت مواجه بود  ه است. 

وارداتبنساي
بدونمجوزوقاچاقاست

غلامحسين سلطان محمد  ي، رئيس اتحاد  يه گل و گياه تهران 
د  رباره بازار پرورش بن ساي د  ر كشور به »كسب و كار« مي گويد  : 
بن ساي د  ر كشورهاي آسياي ميانه توليد   مي شود   و د  ر كشور ما 
فقط پرورش آن وجود   د  ارد  . وي د  ربــاره چگونگي بازار پرورش 
بن ساي و وضعيت فعالان اين بازار مي گويد  : بن ساي بازار مناسبي 
ند  ارد   چرا كه وارد  ات آن قاچاق است؛ د  ر نتيجه پرورش د  هند  گان 
براي وارد  ات با مشــكل مواجه هستند  . سلطان محمد  ي د  ر اين 
خصوص كه آيا رايزني براي كسب مجوز وارد  ات بن ساي به كشور 
از طريق اتحاد  يه صورت گرفته است يا خير مي گويد  : تلاشي د  ر اين 
زمينه نكرد  ه ايم چراكه معتقد  يم با وجود   گونه هاي گياهي مختلف 
و متنوع د  ر كشورمان بهتر است به جاي وارد  ات گونه هاي گياهي 
كشورهاي د  يگر روي گونه هاي گياهي كشور خود  مان كار كنيم. 
وي د  ر پاسخ به اين سوال كه آيا با وجود   پرطرفد  ار بود  ن بن ساي 
ميان مرد  م باز هم اتحاد  يه تلاشي براي كسب مجوز وارد  ات آن 
نخواهد   كرد  ، مي گويد  : مرد  م به د  نبال جنس جد  يد   هستند   و اگر 
بتوانيم گونه هاي گياهي كشور خود  مان را به مرد  م معرفي كنيم، 
گرايش آنها از سمت بن ساي به گياهان توليد  ي كشور خود  مان 

جذب خواهد   شد  . 

عدممجوزدادنبهوارداتبنســايحمايتاز
توليدكنندهداخلياست

عباس پاپي زاد  ه، عضو كميسيون كشــاورزي مجلس د  رباره 
وضعيت مجوز وارد  ات بن ســاي به كشــور به »كسب و كار« 
مي گويد  : ســازمان حفظ نباتات د  ر بحــث قرنطينه وارد  ات 
گياه ها به كشور موظف است كه اين موارد   را به شد  ت كنترل 
كند  . به د  ليــل بيماري هــا و آفت هايي كه ممكن اســت با 
نمونه هاي زند  ه گياهي از كشورهاي د  يگر وارد   كشور شوند   

اين مسائل از حساسيت بالايي برخورد  ار است.  اين نمايند  ه 
مجلس شوراي اسلامي اما د  رباره تخصيص مجوز به وارد  ات 
بن ساي نظر د  يگري د  ارد  ، وي معتقد   است: اين گياهان جز 
موارد  ي هستند   كه د  ر د  اخل كشــور مي توانيم به توليد   آن 
د  ســت پيد  ا كنيم. وي مي افزايد  : اين بازار با توجه به ارزش 
افزود  ه و سود   بالايي كه د  ارد   مي تواند   بازار كار مناسبي براي 
متخصصان و فارغ التحصيلان رشته هاي كشاورزي ايجاد   كند  . 

عد  م تخصيص مجوز به وارد  ات اين گياه نيز د  ر راستاي حمايت 
از توليد   كنند  ه د  اخلي و ايجاد   بازار كار براي افراد   متخصص 
است. اما وارد  ات بن ســاي وجود   د  ارد  ، اين روزها د  يگر از هر 
چند   خانه يكي شان گوشه آپارتمانشان بن ساي د  ارند   و روز 
به روز هم بر آمار افراد  ي كه به اين گياه علاقه پيد  ا مي كنند  ، 
افزود  ه مي شــود   و د  ر نتيجه با بالا رفتن آمــار تقاضا عرضه 
و د  ر نهايــت وارد  ات اين گياه نيز افزايــش مي يابد  . وارد  اتي 

كه به گفته مســئولان بد  ون مجوز اســت. پاپي زاد  ه د  ر اين 
خصوص مي گويد  : اگر وارد  ات بن ساي از مباد  ي قانوني صورت 
مي گيرد  ، گمرك د  ر اين زمينه مقصر اســت و اگر از مباد  ي 
د  يگر صورت مي گيرد   سازمان حفظ نباتات و همچنين وزارت 
جهاد   و كشــاورزي كه از چند   ماه پيــش متولي اين موضوع 
هستند   بايد   د  ر اين زمينه تد  ابير جد  يد  ي به منظور كاهش 

وارد  ات قاچاق اين گياه بيند  يشند  . 

»كسب و كار« بازار پرورش بن ساي د  ر كشور را بررسي مي كند  

تمام بن ساي هايي که د  ر خانه د  اريم قاچاق هستند   

در حالي كه روزگاري ايران بزرگ ترين 
توليدكننده پنبه در دنيا و صادركننده 
اين محصول بــود، اكنــون تبديل به 
وارد كننده آن شده است. درآمد ارزي 
پنبه بعد از نفت بيشترين ميزان درآمد 
بود، ولي امروز دلارهاي نفتي صرف واردات پنبه از آسياي ميانه 
و مصر مي شود و پنبه كار ايراني نيز از غيراقتصادي بودن كشت 

پنبه گلايه دارد.
 از گوشه و كنار كشور و مناطق فعال در كشت پنبه خبر از دلسردي 
كشــاورزان و كاهش حجم توليد به گوش مي رســد؛ مدير جهاد 
كشاورزي اسفراين حجم زير كشت پنبه سال گذشته را يك هزار 
و 800 هكتار اعلام مي كند و خبر از كاهش اين رقم به 8۵0 هكتار 
مي دهد. در خراسان شمالي هم با وجود اينكه مرغوب ترين پنبه 
جهان كشت مي شود، بســياري از پنبه كاران استان از كشت اين 
محصول دلسرد شده اند. اين در حالي است كه پنبه يك محصول 
استراتژيك است؛ اين طلاي سفيد با تامين ماده اوليه صنايع نساجي 
و پوشــاك مي تواند ارزش افزوده زيادي براي كشور  داشته باشد. 
كارشناسان كشاورزي، كم بودن متوسط برداشت در هكتار به نسبت 
كشورهاي رقيب، قاچاق منسوجات پنبه اي، نبود قيمت تضميني 
خريد، بالا بودن هزينه هاي كاشت، داشت و برداشت، جولان دلالان 
و واردات بدون كارشناسي پنبه آن هم درست در هنگام برداشت را 
از جمله مواردي مي دانند كه سبب دلسردي بسياري از پنبه كاران 

كشور شده و مسير كسب و كار شان را ناهموار كرده است. 

كاشت،داشتوبرنداشت
فرامرز شــعباني، مديرعامــل اتحاديه تعاوني هاي كشــاورزان 
پنبه كاران در گفت وگو با »كســب و كار« درباره مشكل زراعت 
پنبه مي گويد: آنچه در اين زمينه شاخص تر است، مكانيزاسيون 
كامل زراعت پنبه و انجام برداشت به صورت دستي و سنتي است. 
اين شيوه نه تنها، هزينه توليد را بالا مي برد بلكه به علت مشكلات 
دسترســي به كارگر مخصوصا در فصل برداشــت كه مصادف 
با برداشــت ديگر محصولات زراعي كشــت بهاره است، تمايل 
كشاورزان به كشت پنبه را كم مي كند.  وي عنوان مي كند: افزايش 
قيمت حامل هاي انرژي در بالارفتن هزينه هاي توليد پنبه موثر 
بوده است ولي آنچه در اين ارتباط بايد به آن توجه داشت، مساله 
بهره وري و استفاده صحيح از منابع انرژي است كه به نظر مي رسد 
وزارت كشاورزي در اين خصوص بايد بيش از پيش توجه نشان 
دهد و با تحقق اصلاح سيستم هاي آبياري سنتي و تبديل آن به 
سيستم هاي پيشرفته و توسعه مكانيزاسيون، حمايت هاي لازم را 
به عمل آورد. در اين صورت تاثير افزايش قيمت حامل هاي انرژي 

بر كشت پنبه به حداقل ممكن خواهد رسيد. 

كشتسنتيپنبه،عاملافزايشهزينهتوليد
ولي ا... نوروزي، كارشناس كشاورزي و كشت پنبه نيز در رابطه 
با مشــكلات پنبه كاران و روند رو به نابودي توليد اين محصول 
مي گويد: خرده مالك بودن غالب پنبه كاران و ضعف بنيه مالي 
آنها سبب شده كه پنبه كاري مكانيزه چندان رواج نداشته باشد. 

اراضي كوچك، نبود دستگاه ها و تجهيزات برداشت سبب شده 
تا برداشت سنتي پنبه كميت و كيفيت توليد را كاهش دهد. در 
حال حاضر مهم ترين مشكل كشاورزان پنبه تامين نيروي انساني 
است. برداشت محصول پنبه به صورت دستي است و دستمزد 
كارگر قبلا روزانه 20 هزار تومان بود و اكنون به ۵0 هزار تومان 
رسيده است. باتوجه به اينكه هزينه هاي توليد براي كشاورزان 
اين محصول به علت كمبود و گراني نهاده هاي كشاورزي افزايش 
پيدا كرده اســت، پنبه كاران توانايي مالي براي مكانيزاسيون و 

ايجاد سيستم آبياري تحت فشار را هم ندارند. 

بيكيفيتيسمومباعثبهتاراجرفتنمحصولپنبه
وي مي افزايد: معضل ديگر پنبه كاران تامين كود و ســم و نبود 
نظارت كافــي روي اين محصولات اســت. ســموم دفع آفات 
آنقدر بي تاثير شــده اند كه اســتفاده چندباره آنها نيز تاثيري 
ندارد و حتي اگر خود حشــره را هم داخل سم بيندازيم، باز هم 
تاثيري نمي گذارد. بي تاثيري ســموم نباتي باعث شــده است 
انواع آفت و بيمــاري محصول پنبه را به تــاراج ببرد و عملكرد 
محصول پايين بيايد.  نوروزي اضافــه مي كند: واردات بي رويه 
پنبه در فصل برداشــت بزرگ ترين سنگ ســر راه پنبه كاران 

اســت. واردات پنبه به ويژه در فصل برداشــت و نبــود تعرفه 
واردات مهم ترين مشــكل پنبه كاران اســت. تمام اين دلايل 
موجب مي شود كه كشت پنبه مقرون به صرفه نباشد و كشاورز 
تمايلي براي حفظ چرخه توليد اين محصول نداشــته باشــد. 
 به اين ترتيب هر ســال ما با كاهش حجم توليد پنبه بيشتري 

مواجه مي شويم. 

پنبهپنبهكارانرانزنيد
فرامرز شعباني، مديرعامل اتحاديه تعاوني هاي كشاورزان پنبه كاران 

راهكار نجات و بهبود وضعيت پنبه كاران را حمايت عملي و جدي 
دولت از تشــكل هاي پنبه كاران و واگذاري امــور اجرايي به آنها در 
تهيه و توزيع نهاده ها و خريد محصول براي تنظيم بازار و جلوگيري 
از نوسان قيمت و كوتاه كردن دست واسطه ها و سلف فروشي مي داند 
و تصريح مي كند: تشكيل صندوق حمايت از توسعه كشت پنبه كه 
هم اكنون طرح آن در مجلس مطرح و در كميسيون كشاورزي، آب و 
منابع طبيعي در جريان است، مي تواند براي حمايت از اجراي برنامه ها 
و طرح هاي مورد نظر در جهت توسعه كشت و افزايش توليد پنبه و 

رهايي از واردات و حمايت از توليد داخل باشد. 

گزارش »كسب وكار« از رويگرداني كشاورزان پنبه كار از توليد

گراني،  رشته هاي طلاي سفيد را پنبه کرد
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 کسب و کار

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

اســتارت آپ ها كمپاني هاي نوپايي هستند كه راهكارهاي 
جديدي را براي حل مشكلات و مســائل موجود در دنياي 
فناوري مطرح مي كنند. در حالي كه تضميني براي موفقيت 

كمپاني از طريق راه حل ارائه شده وجود ندارد. 

 خاستگاه نخستين استارت آپ جهان كجاست؟
بد نيســت بدانيد »واي كامبينيتر« نخســتين شــركت 
شتاب دهنده يا همان استارت آپ معروفي است كه در سال 
۲۰۰۵ ميلادي فعاليت خــود را در بريتانيا آغاز كرد و بعدها 
توسط پل گراهام به دره سيليكون واقع در سان فرانسيسكو 

منتقل شد. 

 استارت آپ چيســت و به چه كمپاني هايي استارت آپ 
اطلاق مي شود؟

آدورا چئونگ، موســس و مديرعامــل كمپاني هوم جوي 
)Homejoy( كه يكي از استارت آپ هاي مطرح ايالات متحده 
در سال ۲۰۱۳ ميلادي بوده، در تعريف استارت آپ اين مفهوم 
را با عنوان پنجره ذهن رو به آينده خوانده است. به اعتقاد او، 
تاسيس يا پيوستن به يك استارت آپ به معناي يك تصميم 
جدي براي جدا شدن از شرايط ايده آل و پايدار براي دستيابي به 
رشد برق آسا و تلاش براي ايجاد موجي از تغييرات در مدت زمان 
كوتاه است. با توجه به تعاريف ارائه شده مي توان به روشني ديد 
كه تاسيس استارت آپ نياز به برقراري قوانين خاصي ندارد؛ 
حال آنكه درآمد، سود و تعداد كاركنان همواره در كمپاني هاي 
بزرگ تغيير كرده و دغدغه اين مسائل را نيز دارند. استارت آپ 
فارغ از مسائلي كه كمپاني هاي بزرگ با آن دست به گريبان 

هستند، فقط در زمينه كاري خود مشغول به كار است. 

 ويژگي هاي خاص استارت آپ ها
در دنيا به اســتارت  آپ هايي كه ارزش آنهــا به بالاي يك 
ميليارد دلار مي رسد، »تك شــاخ« مي گويند. تك  شاخ ها 
استارت  آپ هايي هستند كه ســرمايه كافي جذب كرده  و 
احتمالا مي توانند درآمد پايدار ايجاد كنند و به يك كسب وكار 
واقعي تبديل شوند. با اين همه حتي يك تك شاخ هم مي تواند 

ديگــري شكســت بخورد. در كنار آن، مفهوم 
به نام نــوآوري توفنده هم 

وجــود دارد. نوآوري 
توفنده، يك خلاقيت 
برهم زننده  است كه 
منطق حاكم را به  كل 
تغيير مي دهد. برخي 
از كســب وكارها، 

توفنده  نــوآوري 
دارنــد و قاعده بازي 

مي دهند.  تغييــر  را 
همــان  در  برخــي 

وضع موجــود با اســتفاده 
 از همــان منطــق موجود تغييــر ايجاد 

مي كنند. 

 استارت آپ ها چگونه به كمپاني تبديل مي شوند؟
بررسي وضعيت استارت آپ ها نشان مي دهد عمر استارت آپ ها 
به طور معمول سه سال است و اين كمپاني هاي نوپا پس از سه 
سال ديگر يك استارت آپ شــناخته نمي شوند. براي اين امر 
دلايل زيادي مطرح اســت كه از جمله آن مي توان به تصاحب 
شدن توسط ساير كمپاني هاي بزرگ، افزايش تعداد دفاتر به بيش 
از يك مركز، افزايش درآمد به بيش از ۲۰ ميليون دلار، افزايش 
تعداد كاركنان به بيش از ۸۰ نفر و افزايش تعداد اعضاي اصلي به 
بيش از ۵ نفر يا فروش سهم اعضاي اصلي اشاره كرد. در واقع 
مي توان در يك جمله ساده رسيدن استارت آپ به سودآوري 
 را پاياني براي شناخته شــدن آن به عنوان يك استارت آپ

 موفق خواند. در واقع فاكتور اصلي يك استارت آپ را بايد توانايي 
آن براي رشد بدانيم. 

 چه وقت ويژگي استارت آپ بودن را از دست مي دهيم؟
بسياري از موسســان رفتن زير پرچم كمپاني هاي بزرگ تر 
را به عنوان زماني براي پايان عمر يك اســتارت آپ قبول 
نمي كنند. البته بايد به اين موضوع اشاره كرد كه شرايط خريد 

استارت آپ ها توسط كمپاني هاي مختلف نيز متفاوت است.
 همچنين در صورتي كه يك كمپاني وارد تالار بورس شــده 
و سهام آن به صورت گســترده در اختيار افراد قرار گيرد، 
نمي توان ديگر اين كمپاني را به  عنوان يك اســتارت آپ 
شناسايي كرد، اما در يك تعريف كلي مي توان استارت آپ 
را به مجموعه اي تعميم داد كه درآمدي كمتر از ۲۰ ميليون 
 دلار داشــته و تعداد كاركنــان آن نيز كمتــر از ۸۰ نفر

 باشد. 

 درهم تنيدگي استارت آپ ها و فناوري
اين روزها مفهوم استارت آپ با صنعت فناوري كاملا درهم گره 
خورده است. براي مثال بايد به فعاليت شركت اوبر اشاره كرد. 
كسب وكاري كه در زمينه پيوند صنعت فناوري با حمل و نقل 

فعاليت مي كند.
 اين كمپاني هم اكنون موفق شده با داشــتن ارزشي ۳.۵ 
ميليارد دلاري، سرمايه اي ۳۰۷ ميليون دلاري را جذب كند، 
اما آيا مي توان آن را يك اســتارت آپ به شمار آورد؟ به طور 
حتم پاسخ اين سوال منفي است. اوبر در حال حاضر تبديل 
به يك كمپاني چندمليتي در زمينه حمل ونقل شــده كه 
 براساس برآوردهاي انجام شده درآمدي ۲۱۳ ميليون دلاري 
دارد. جالب است بدانيد كســب وكارهاي استارت آپ براي 
ش  ر و پــر
فناوري هاي خود 
از تكنولوژي هاي 
متعددي استفاده 
؛  مي كننــد
در اين بين در دســترس بــودن فناوري  يا 
محصولات خود اين كمپاني هــا نيز عامل 
 مهمي در موفقيت و رشــد يــك كمپاني

 است. 
www.jamaran.ir

مفهوم جهاني استارت آپ   در  دنياي كسب وكار

5 روش بازاريابي براي SAASها
SAASها وب ســايت هايي هســتند كه در واقع 
نرم افزارنــد. مثــلا بعضــي از آنها بــراي مديريت 
حسابداري، برخي براي مديريت كمپين شبكه هاي 
اجتماعي، بعضي هاي شــان براي CRM و… در 
واقع شما به جاي اينكه يك نرم افزار را با قيمتي گران 
بخريد، از وب سايتي كه همان كار را براي تان مي كند 

)با قيمت خيلي كمتر( استفاده مي كنيد. مانند: 
Insightly. com :آنلاين CRM نرم افزار

Taskulu. com :نرم افزار مديريت پروژه آنلاين
Kashflow. com :نرم افزار حسابداري آنلاين

نرم افزار مديريت كمپين هــاي ايميل ماركتينگ: 
Aweber. com  و…

برخي از بزرگ ترين شركت هايي كه از اين نوع خدمات 
ارائه مي دهنــد اينها هســتند: گــوگل، Dell، ياهو، 
مايكروسافت، سيسكو، اوراكل، AT&T، IBM، و… 
كه طبق گفته موسسه پژوهشي گارتنر، درآمدشان در 
SAAS .2012 به بالاي 14.5 ميليارد دلار رسيده است

ها در ايران هم هستند، مانند »تسكولو« )براي مديريت 
پروژه(، »ديدار CRM« براي مديريت ارتباط با مشتري 
و… در اين متن، 6 مورد از پربازده ترين روش ها و درگاه ها 

را براي ترويج اين نوع كسب وكارها بررسي مي كنيم.
روش اول: وب ســايت تان را سئو كنيد. روش دوم: از 
تبليغات بنري استفاده كنيد. روش سوم: در وب سايت 
خودتان هم نظر همه را جلــب كنيد. روش چهارم: 
تبليغات در شبكه هاي اجتماعي را فراموش نكنيد. 
روش پنجم: ويدئو كليپ هاي آنلايــن را در فضای 

مجازی به نمايش بگذاريد.
يكی از مهم ترين و پربازديدترين رسانه های تبليغاتی، 
همين كليپ های پرطرفدار آنلاين اســت. دو كار را 

می توانيد انجام بدهيد:
۱. تبليغ در ابتدای ويدئوهای مرتبط: يوتيوب، 
آپارات و... به شــما اجازه می دهند كه قبل از برخی 
ويدئو ها، تبليغات تان را به نمايش بگذاريد و يا علامت 
تجاری شما، متن تبليغاتی شما و... را در بين ويدئو به 
نمايش بگذارد. ۲. اگر خودتان ويدئو ساختيد: 
اگر می خواهيد به طور مســتقيم ويدئوی تبليغاتی 
خود را در يوتيــوب يا... قرار دهيد، يادتان باشــد از 
هشــتگ ها و كلمات مرتبــط و جذب كننده برای 

مخاطب مناسب تان استفاده كنيد تا ديده شويد.
www.modir. tv

مفاهيم بازاريابي مهارت هاي مديريتي

هدف همه برنامه ريزي شما را تعيين مي كند. 
زماني كه برنامه اي مشخص براي اهداف تان 
داشته باشــيد زمان تان به هدر نمي رود. 
دقيقا درباره كارمندان تان نيز بدين صورت 
اســت. زماني كه كارمندان تان هدف هاي 
مشخصي نداشته باشند، زمان كاري شان 
را هدر خواهند داد. دليل و هدف كاري آنها 
را به طور كامل شــرح دهيد تا بازده كاری 
آنها را بسنجيد و نكات ضعف و قوت شان را 

يادآوي كنيد. 
اولويت هاي خود را بشناسيد و در برنامه ريزي 
خود اولويت بندي كنيد. درباره كارمندان تان 
نيز اين مورد صــدق مي كند. اولويت بندي 

كارها و فعاليت شان را برنامه ريزي كنيد. 
يكي از موارد مهمي كه شما به عنوان مدير 
ســازمان بايد درباره تيم كاري تان انجام 

دهيد اين است كه اهداف دقيق و 
شفافي براي  آنها تعيين كنيد و راه 

رسيدن به آنها را براي شان شرح 
دهيد و در پايان عملكرد آنها را 

بسنجيد. يادتان باشد شما 
مدير هستيد. زمان بندي 
اين اهداف را نيز براي شان 
تعيين كنيد و به وسيله 

خودشــان آنها را محك 
بزنيد. 

اهداف  را   مشخص کنید

مي خواهيد كتاب هاي بيشتري بخوانيد؟
3  راهنمايي براي تغيير الگوي مطالعه

خواندن كتاب نه تنها در دوران كودكي كه در تمام زندگي مي تواند تخيل را بر  انگيزد، 
ما را رهسپار دنياهاي جديد كند و الهام بخش يا چالش برانگيز باشد، اما در زندگي 
پرمشغله امروزي به دشواري مي توان زماني براي مطالعه فراهم كرد.  در اين نوشته 

نكاتي پيشنهاد مي شود كه شما را ياري مي كند به كتابخواني دائمي بدل شويد. 
۱. محيط مناسبي براي مطالعه مهيا كنيد

عواملي كه موجب حواس پرتي مي شــوند بايد از محيط مطالعه حذف شوند. در 
ماه هايي كه هوا گرم تر است، بيرون برويد و درهنگام خواندن در هواي تازه تنفس 
كنيد. در زمستان پيش از رفتن به بستر كتاب بخوانيد كه به بهبود خواب شبانه 
نيز كمك مي كند.  البته هميشه نمي توانيد از محيط پر سر و صدا خلاصي بيابيد، 
به ويژه اگر خانواده پرسروصدايي داريد و در اين وضعيت وقتي براي مطالعه جور 
مي كنيد. در اين شرايط بهتر اســت اين ترفند را به كار ببنديد: با گوش  دادن به 
موسيقي بدون كلام به جاي توجه به چيزهايي كه حواس تان را پرت مي كند بر 

افكارتان متمركز شويد. 
۲. هدفي براي خود تعيين كنيد

گرچه تعيين سررسيد ممكن است بدترين نوع هدف گذاري به شمار آيد، وقتي به موعدي 
كه واقع بينانه براي خود مشخص كرده ايد پايبند بمانيد، انگار كه جايزه اي گرفته ايد. اگر 
سرتان شلوغ اســت، براي تمام  كردن كتاب مهلتي تعيين كنيد و بدين سان از زماني 
كه صرف امروز فردا كردن مي شود، بكاهيد. ميانگين سرعت مطالعه خود را محاسبه 
كنيد و تعداد صفحاتي را براي مطالعه روزانه يا هفتگي به مثابه هدف برگزينيد.  اگر اين 
هدف گذاري خيلي سخت است، به جاي آن خواندن تعداد معيني كتاب در طول ماه يا 
سال را مي توان هدف قرار داد. مطالعه هدفمند سبب مي شود كه از مسير درست منحرف 

نشويد. از ياد نبريد كه وقتي هدف تان را محقق مي كنيد، به خود جايزه بدهيد. 
۳. وقتي به بخش هيجان انگيز رسيديد كتاب را كنار بگذاريد

آيا شما از آن دسته افرادي هستيد كه از تمام شدن برنامه هاي تلويزيوني، درست 
در لحظه مهيج آن متنفريد، اين روشي است موفق براي اطمينان از اينكه بينندگان 
قسمت بعدي را حتما دنبال مي كنند. هنگام مطالعه همين شيوه را در پيش گيريد 
و درست وقتي اثر شما را به قلاب انداخته از خواندن دست بكشيد. اين كار سبب 
مي شود چشم انتظار فرصت بعدي براي خواندن ادامه كتاب باشيد، زيرا مي خواهيد 

هر چه زودتر بدانيد كه چه اتفاقي مي افتد. 
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